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دوهفته نامه قیمت 3000تومان

تشکیک در شرط بندی

اصولا ملتی موج سواریم و مومی هستیم در دست عده ای 
بازیگر، تا می گویند قرار است بنزین گران شود، صف های 
طویل در جایگاه های سوخت امان از هر کسی می برد، یا وقتی 
شیر، پیاز و یا هر خوراکی دیگر گران می شود به جای تحریم، از 
همسایه پول قرض می کنیم تا مقدار بیشتری را در منزل احتکار 
کنیم، بحث خودرو و طلا و ارز هم فعلا بماند. در ورزش هم 
همینطوریم؛ یک روزی محمد احمدزاده که سرمربی برق شیراز 
بود خواست شکست چهار گله اش مقابل پرسپولیس را توجیه 
کند، گفت که پرسپولیسی ها غیرطبیعی بازی می کردند، خیلی 
می دویدند و همین شد داستان هزار مثنوی برای فوتبالمان که 
دوپینگ را ریشه کن کنند. اگرچه این تخلف )دوپینگ( نیز به 
مانند تخلفات فراوان دیگر از گذشته در فوتبال و سایر ورزش 
ها وجود داشت اما سر حرف های احمدزاده را گرفتیم و تا مدتها 
خود را مشغول یافتن بازیکنان دوپینگی کردیم و ریشه یابی 
کردیم و همایش و سمینار گذاشتیم و یادداشت ها نوشتیم و 

برخوردها کردیم.
اما امروز این ملت موج سوار در کنار گرانی رب گوجه و تن 

ماهی، موج دیگری نیز برای سواری یافته است.
در بازی تراکتور سازی تبریز و سپیدرود رشت بود که محسن 
فروزان دروازه بان تراکتور گل های مضحکی خورد و همین امر 
باعث شد تبریزی ها از غافله مدعیان صدرنشیتی عقب بیفتند، 
این موضوع برای مالک تراکتور گران تمام شد و دروازه بان 
رشتی تبریزی ها را ابتدا متهم به تبانی و سپس از شرط بندی 

همسر فروزان در فوتبال رونمایی کرد.
و ما سر این موج را گرفته ایم و الان یک ماه است هزاران هزار 
سخن در این رابطه گفته ایم؛ که شرط بندی در اسلام حرام 
است و زندگی شرط بندان تباه خواهد شد و نباید نابرده رنج گنج 
میسر شود و بلکه مزد آن گرفت که جان برادر کار کرد و از این 
حرفها. اما کسی نمی آید واکاوی کند چرا جوانان و نوجوان ما 
به سمت شرط بندی می رود؟ چرا مردم ایران دوست دارند 
یک شبه ره صد ساله روند؟ بخصوص شمالی ها که سابقه 
توتو زدنشان به بیش از نیم قرن می رسد. البته این روزها قمار 
فوتبال، نوین تر شده و به فضای مجازی راه پیدا کرده و الان 
طرف در خانه اش در خمام می نشیند و نتایج لیگ دسته دوم 

یونان را پیش بینی می کند.
در هر صورت شرط بندی و قمار نه تنها در اسلام به واسطه 
سیستم  در  اختلال  و  فعالیت  و  زحمت  بدون  مال  تحصیل 
تلقی  حرام  و  پذیرش  غیرقابل  ربا،  همچون  سالم  اقتصادی 
شده، بلکه در کشورهای غربی نیز کتب و فیلم های متعددی 
در خصوص آسیب هایی که شرط بندی و قمار در سطح اجتماع 
باقی گذاشته و حتی می تواند منجر به تباهی زندگی یک انسان 
 شود، ساخته شده که متاسفانه اغلب آنها در ایران ترجمه و 

بازنشر نیافته است.
اما ناگهان برخی به منابع اسلامی رجوع می کنند و می گویند 
همین شرط بندی خانه خراب کن، در ورزش هایی مثل اسب 
سواری و تیراندازی و شمشیربازی نه تنها مشکلی ندارد، بلکه 

توصیه هم شده است.
است،  رایج  مسابقات سوارکاری  که  گلستان  استان  در  حتی 
شاهد شرط بندی های هنگفتی هستیم، حتی خاطرم هست 
خود فدراسیون سوارکاری این برگه های شرط بندی را چاپ 

می کرد و در سایت فدراسیون نتایجش را هم می زد.
البته بعدها کمی ایراد گرفتند که شرط بندی فقط باید بین 
ورزشکاران شرکت کننده برگزار شود نه تماشاگران و یا اینکه 
دارد  نظامی  کاربرد  جنگ  در  که  رزمی  های  رشته  در  فقط 
شرط بندی حلال است مثل همین سوارکاری و تیراندازی و 

شمشیربازی و ...
خب چرا ؟ 

می  اینگونه  چرا  نیست؟  مهربانی  و  رافت  دین  اسلام  مگر 
خواهید اسلام را دین جنگاوری و خونریزی نشان دهید؟ اگر 
نفس شرط، بد است و حرام، استفتاعاتی بکار ببرید که نوجوان 
کنجکاو امروز ما بپذیرد، اگر ربا حرام است برای همه حتی 
بانکهای اسلامی ما هم باید حرام باشد، اگر شرط بندی حرام 
است باید هم برای فوتبال و هم برای سوارکاری حرام باشد، اگر 
مرگ بر آمریکا، چرا چندین هزار آقازاده در ینگه دنیا زندگی می 

کنند؛ این تشکیک ها را بردارید.
وقتی علی انصاریان در یک برنامه تلویزیونی فاش می کند که 
روزانه حدود یک میلیون دلار در ازای شرط بندی از کشور خارج 
می شود و یا اینکه گردش مالی همین برگه های توتو در گیلان 
هفتگی به یک میلیارد تومان می رسد خب چرا جوان و نوجوان 
ما فکر رفتن ره صد ساله را یک شبه نکند؟ وقتی اینهمه فشار 
اجتماعی روی دوش جوانان وجود دارد باید هم آنها راه میانبر 
را بجویند، آموزشی هم که به آنها ندادیم، نه سواد رسانه ای و 

نه سواد اقتصادی.
از همین رو وقتی جوان می بیند که گروه همسن خود به شدت 
درگیر فعالیت های شرط بندی شده او نیز بدون فکر کردن و به 
شکلی احساسی وارد این عرصه می شود؛ مشابه این اتفاق را 
می توان در گرایش جوانان به مواد مخدر و یا فعالیت های پر 
ریسک دیگر مثل تک چرخ زدن با موتورسیکلت مشاهده کرد.

آموزش و پرورش 12 سال، نوجوان و جوان را در بهترین سن در 
اختیار دارد و هر درسی به او می دهد جز درس زندگی، که بسیار 
مهم است. حال که نظام آموزشی ما غافل از این مهم شده 
است وظیفه خانواده دوصد چندان می شود تا سواد اقتصادی 
را به فرزندانمان بیاموزیم، باید به آنها بگوییم که رویای پولدار 
شدن، باعث فریب خوردن بسیاری از افراد می شود و آن ها را 
به تصمیم گیری احساسی وا می دارد؛ در حالی که اگر هر کسی 
اندکی بیندیشد، متوجه می شود که سایت های شرط بندی قصد 
توزیع پول ندارند و به طور حتم سود بسیاری اول از همه نصیب 
خودشان می شود تا کسانی  که وارد این عرصه می  شوند و برنده 

اول و آخر، سایت های شرط بندی هستند.
اما هرچقدر بکاریم باز موج سایتهای شرط بندی در فضای 
مجازی کشورمان را حریف نیستیم، موجی که به بلندای نابودی 
اینده سازان کشورمان شده است، اینجاست که اموزش سواد 
رسانه ای هم در کنار سواد اقتصادی لازم است. اما پیش از آن 

باید تشکیک را از شرط بندی برداریم.
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رای گیری این نظرسنجی مردمی از 20 اردیبهشت تا 4 خرداد به مدت 15 روز انجام خواهد شد



را  دادرسی  اطاله  سرا  صومعه  جمعه  امام 
یکی از مشکلات حوزه قضائی عنوان کرد 
برای کاهش زمان رسیدگی  باید  و گفت: 

اقدامات اساسی انجام شود.
گذشته  شنبه  مهر،  خبرنگار  گزارش  به 
کل  رئیس  پور  سیاوش  احمد  حضور  با 
مسئولان  و  معاونین  گیلان،  دادگستری 
مسئولان  از  جمعی  و  استان  قضائی 
دادستان  و  دادگستری  رئیس  شهرستان 

جدید صومعه سرا معارفه شدند...
امام جمعه صومعه سرا در این مراسم که 
اداره  فارابی  مجتمع  تئاتر  آمفی  سالن  در 
فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان برگزار 

شد با بیان اینکه مسئولان با خدمت به مردم عبادت می کنند، گفت: 
گاهی به دلیل وجود مشغله های کاری اصل موضوع فراموش می شود 
که امیدواریم ماه رمضان فرصتی برای تقویت ارتباط میان ما و خداوند 

شود.
حجت الاسلام محمد مهدی راشدی نوری با اشاره به اینکه خداوند 
مقام خلافت و جانشینی خود در زمین به انبیا الهی داده است، افزود: 
خدمت به مردم، حکمرانی در میان آنها و اجرای عدالت از جمله 

مواردی است که به فرستادگان از جانب خداوند تأکید شده است.
وی پیروی از هوای نفس را مانع برای رسیدن بنده به خداوند عنوان 

و اظهار کرد: اطاعت از هوای نفس انسان را از 
راه خدا دور می کند که نتیجه آن عذاب سخت 

در روز قیامت است.
امام جمعه صومعه سرا قضات را امید مردم در 
جامعه برای گرفتن حق خود دانست و بیان 
با روی  انتظار دارند این دستگاه  کرد: مردم 
خوش و تکریم ارباب رجوع حکم دهد و حق 

آنها را بگیرد.
وی با بیان اینکه امروز اطاله دادرسی را یکی 
افزود:  است،  قضائی  حوزه  در  مشکلات  از 
طولانی شدن روند رسیدگی به دلیل وجود 
دادگستری  حوزه  در  پرونده ها  بالای  حجم 
است که امیدواریم با توجه به اقدامات انجام 

شده در این زمینه شاهد کاهش حجم پرونده های ورودی باشیم.
راشدی نوری همچنین به کم کاری در حوزه فرهنگی نیز اشاره کرد و 
گفت متأسفانه در حوزه فرهنگ سازی، ارتقای آگاهی و داشتن صحه 

صدر در جامعه عملکردها مناسب نیست.
در پایان این مراسم ضمن تقدیر و تشکر از خدمات سید احمد طالبی 
رئیس سابق دادگستری و همچنین سید هاشم میر حسینی دادستان 
سابق صومعه سرا حسین خیرخواه به عنوان رئیس جدید دادگستری 
و ابراهیم انصاری نیز به عنوان دادستان جدید این شهرستان معرفی 

شدند.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه گیلان با اشاره 
به رویکرد جدید سازمان اوقاف و امور خیریه 
روز  نیاز  و  تولید  های  عرصه  به  ورود  در 
جامعه گفت: وقف، یک نهاد مردمی و در 

خدمت مردم برای رفع نیازهای آنها است.
به گزارش ایرنا، حجت الاسلام و المسلمین 
مردم  نماینده  با  دیدار  در  علیزاده  ستار 
شهرستان های شفت و فومن در مجلس 
به  اشاره  با  رشت  در  اسلامی  شورای 
نامگذاری هوشمندانه رهبری در سال جاری 
به نام رونق تولید افزود: با توجه به تحریم 
از  خروج  راهکار  مهمترین  دشمنان،   های 
بن بست اقتصادی رجوع به توانمندی  ها 

و ظرفیت های داخلی است.
وی ویژگی فعالیت  های سازمان اوقاف را انجام فعالیت  های فرهنگی 
در کنار امور اقتصادی عنوان و تصریح کرد: سازمان اوقاف در جهت 
گیری وقف  های جدید برای ایجاد اشتغال، رفع بیکاری، کاهش 
فاصله طبقاتی و آموزش فنون و حرفه  های مختلف تلاش بسیاری 
انجام داده است.وی در ادامه با بیان این که مبارزه با موقوفه خواری 
یکی از مواردیست که مجلس و نمایندگان می  توانند به سازمان 
اوقاف در پیشبرد اهداف اقتصادی و فرهنگی کمک کنند ، خاطر 
نشان کرد: سازمان اوقاف و امور خیریه گیلان با جدیت به دنبال 

تثبیت مالکیت موقوفات است و در سال  های 
باره  این  در  توجهی  قابل  توفیقات  به  اخیر 

دست پیدا کرده است.
نماینده مردم شهرستان های شفت و فومن 
در مجلس شورای اسلامی نیز در این دیدار 
در سخنانی با اشاره به نامگذاری امسال به 
نام رونق تولید گفت: مقام معظم رهبری در 
بیانیه گام  بیانیه ارزشمند خود تحت عنوان 
از  رفت  برون  و  حرکت  مسیر  انقلاب  دوم 
مشکلات فعلی را ترسیم کردند و شعار سال 

را بی جهت، رونق تولید نامگذاری نکردند.
مهدی  محمد  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
افتخاری افزود: رهبری، رمز عبور از مشکلات 
معشیت جامعه را در تولید می  دانند و دولت باید با تامین نقدینگی و 
سرمایه در گردش واحدهای تولیدی و صنعتی به این سیاست کلی 
نظام جامع عمل بپوشاند.وی سازمان اوقاف و امور خیریه را یکی از 
نهادهای موثر در رونق تولید عنوان و خاطر نشان کرد: سنت حسنه 
وقف با رویکرد پویا و انعطاف پذیری که دارد همواره رفع نیاز از جامعه 
را هدف قرار داده است.وی سرمایه گذاری در موقوفات و تبدیل به 
احسن آنها را از راهکارهای کمک به رونق تولید در کشور دانست و 
تصریح کرد: توجه به رونق تولید مورد توجه متولیان وقف در به ثبت 

رساندن وقف های جدید و جهت دهی به نیات واقفان باشد.

گمشدگان سیاهکل !
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شهر رشت؛ طرحی 
به فراموشی  که 

سپرده شد

اگرچه خبرهایی مبنی بر اجرای این طرح در سایر شهرهای گیلان نظیر لاهیجان نیز شنیده شد 
اما با گذشت بیش از یک سال از افتتاح این طرح در رشت عملا هیچ اتفاق خاصی رخ نداده است.

دیارمیرزا: طرح شب های روشن شهر رشت با حضور علی اصغر مونسان رئیس سازمان میراث 
فرهنگی صنایع دستی و گردشگری کشور مصطفی سالاری استاندار گیلان و جمعی از مسئولان در 

تاریخ 2۵ اسفندماه سال 9۶ در پیاده راه فرهنگی افتتاح شد.
استاندار گیلان در جلسه هماهنگی برگزاری همایش فرصت های سرمایه گزاری گردشگری استان 
که اسفندماه سال 9۶ برگزار شده بود، »طرح شهر شب های روشن  با هدف ارائه خدمات 2۴ ساعتی 
به مردم و گردشگران را طرحی عملیاتی و پربازده توصیف و تصریح کرد: نقاطی همچون میدان 
شهرداری و سبزه میدان رشت، بلوار ساحلی بندر انزلی و استخر لاهیجان، ظرفیت ارائه خدمات 2۴ 

ساعتی به شهروندان و گردشگران را دارند و تاکید دارم زمینه تحقق آن، ظرف کوتاه ترین زمان 
ممکن فراهم گردد«.

اگرچه بعدها خبرهایی مبنی بر اجرای این طرح در سایر شهرهای گیلان نظیر لاهیجان نیز شنیده 
شد اما با گذشت بیش از یک سال از افتتاح این طرح در رشت عملا هیچ اتفاق خاصی رخ نداده 
است تا جایی که مرتضی عاطفی مدیرکل وقت روابط عمومی استانداری گیلان در نشست »رشت؛ 
شهرِ باران، نگرانِ آینده« که دی ماه سال گذشته برگزار شده گفته بود »استاندارِ غیر گیلانیِ گیلان 
تصویب کرد که طرح شب های روشن در رشت ایجاد شود اما نخواستند و نگذاشتند که بشود و به 

فراموشی سپرده شد«.

پرستار  خیابان  سمت  به  فرهنگ  میدان  فرعی  از  اگر  روزها  این 
بافی  گونی  کارخانه  بلند  برج  توان  می  زحمت  به  بروید،  رشت 
گیلان را لابه لای ساختمان های چند طبقه قد کشیده اداره جهاد 

کشاورزی ببینید.
به گزارش خط اول سالهاست صدای سوت کارخانه »سیستوب« 
در شهر رشت شنیده نشده است. وقتی 3بار در روز صدای سوت 
می  شهر  در  بود  شده  تعبیه  بلندی  برج  انتهای  در  که  کارخانه- 
پیچید- کارگران متوجه آغاز و پایان شیفت کاری خود می شدند. 
کارخانه ای که در زمان جنگ تحمیلی 8ساله ایران و عراق، گونی 

های کنفی مورد نیاز سنگر سازی را در جبهه تولید می کرد.
بنای  نیز  تا سال 1383  مهری شیرمحمدی در گیل مهر نوشت: 
کارخانه کیسه بانی رشت سرپا بود. اما کمر یک واحد تولیدی که 
شکست، جایش بخش اداری دولتی قامت افراشت. امروز اگر فقط 
برج منبع آب کارخانه گونی بافی باقی مانده ، آن هم به یمن تلاش 
اداره کل میراث فرهنگی گیلان است که توانست بهمن ماه 1388، 
منبع آب کارخانه گونی بافی گیلان را با شماره 2931۷ در فهرست 
بازگویی  جای  که  عواملی  اما  نماید.  ثبت  کشور  میراثی  بناهای 
نیست، دست به دست هم داد تا هم کشت کنف در گیلان بخشکد 

و هم تولید گونی های کنفی!
پرستار  خیابان  سمت  به  فرهنگ  میدان  فرعی  از  اگر  روزها  این 
بافی  گونی  کارخانه  بلند  برج  توان  می  زحمت  به  بروید،  رشت 
گیلان را لابه لای ساختمان های چند طبقه قد کشیده اداره جهاد 
را  تولیدی  واحد  یک  باقیمانده  بخواهید  اگرهم  ببینید.  کشاورزی 
کشاورزی  جهاد  اداره  حراست  از  اجازه  کسب  با  باید  می  ببینید، 

گیلان، تنها از فضای پیرامون برج دیدن نمایید.
برج بلندی با یک مخزن استوانه ای نارنجی رنگ در انتها. برجی 
که نم و رطوبت چهره سفید گذشته آن را سیه رو کرده ، جابجا 
و  شده  ریخته  رطوبت  اثر  در  کاری  گچ  روکش  برج،  طبقات  در 
پنجره  پیداست.  ساروج  و  آهک  با  شده  بندکشی  قرمز  آجرهای 
های بلند و گرد و مستطیل شکل طبقات مختلف، سالهاست شیشه 
سالم بخود ندیده است. و چهارچوب های چوبی، عمق پوسیدگی 

را تجربه کرده اند.
برای یک اثر ثبت شده، انگار حریم اثری وجود ندارد. دورتا دور این 
اثر ملی، یا پارکینگ خودروهای کارکنان سازمان جهادکشاورزی 

شده و یا فضای سبز و باغ.
برج مشغول کار است.  اداره جهاد کشاورزی ضلع جنوبی  باغبان 
در میان سرو صدای دستگاه علف زن می گوید: از داخل باغ بهتر 
می توانید عکس بگیرید. آن سو که درختها رشد کرده، منبع آب 

دید ندارد.
با یک دست اشاره می کند که به آن سوی فنس فلزی برویم. آن 
نهال های اصلاح شده فندوق جای کارخانه گونی  سوی حصار، 
بافی ، آفتاب می گیرند و عباس رستمی، علف های اطراف نهالها 

را هرس می کند.
وی که چهل سال در اداره جهاد کشاورزی خدمت کرده، به یادمی 
بافی  گونی  کارخانه  شده،  کاشته  که  هایی  نهال  جای  که  آورد 
سالهای  کارخانه  هرچند  دهد:  می  توضیح  باره  این  در  وی  بود. 
پابرجا  هم   1383 سال  تا  ولی  کرد  نمی  کار  دیگر  که  بود  سال 
بود. برف سنگین آن سال باعث شد سقف کارخانه بریز و همان 
باعث شد کارخانه را بطور کامل خراب کنند. این باغبان، بقایای 
پی و ساختمان کارخانه گونی بافی را از لای علف های باغ نشان 

می دهد.

برج دو در آهنی دارد. در نزدیک باغ مشخص است که با شکافته 
شدن دیوارهای بتنی بعدا جانمایی شده ، این را باغبان هم تایید 
می کند و می گوید: در اصلی برج، همانی است که ضلع شرقی 

قرار دارد.
داخل  را  باغبانی  وسایل  زیرا  است.  آب  منبع  دار  کلید  تیموری، 

همین برج میراثی نگه می دارد. درب آهنی زنگ زده که باز می 
شود، علاوه بر وسایل باغبانی، دیگر دستگاه های مستهلک این 
تا  گرفته  قدیمی  آب  موتور  از  ؛  شده  دپو  آن  در  نیز  دولتی  اداره 
پتو و هر آن چیز  و  برق مستهلک  مصالح ساختمانی. سیم های 
بناهای میراث کشور ثبت شده  بنایی که در فهرست  به  نامربوط 

است!
ولی  رود،  می  طبقات  دیگر  به  برج،  گوشه  در  چوبی  ای  پله  راه 
دپوی ضایعات از یک سو و گوشزد خطر تخریب راه پله و برخی 
طبقات از سوی تیموری، مانع از رفتن ما به بالای برج منبع آب 
می شود. سطح طبقات اگر چه با تیرآهن محکم شده، ولی لمبه 
را  خطر  امکان  و  شده  پوشیده  بشدت  طبقات  سطح  چوبی  های 

افزایش می دهد.
تیموری بطور دقیق میزان گنجایش آب مخزن بالای برج را نمی 
اصل  در  که  است  بزرگی  بسیار  مخزن  که  دیده  خود  ولی  داند 
همان استوانه نارنجی رنگ بالای برج است که از دور پیداست و 
شنیده که تا همین 2۰ سال پیش نیز آب محلات رشت را تامین 

می کرده است.
وی می گوید: چاه آبی که نزدیک به برج قرار دارد، هنوز پر آب 
بوده و همین چاه که دهانه وسیعی دارد، با یک لوله ، آب را برای 

مخزن پمپاژ می کرده است.
نزدیک چاه آب می روم، روی چاه را با یک حصاری فلزی پوشانده 
اند، اما حصار دیگری از پوشش سبزِ برگهای درخت انجیر پوشیده 
شده ؛ یار غار چاه های آب گیلان. همین درختچه های انجیر که 
بر بدنه آجر و ساروج چاه رشد می کرد، علاوه بر خنکی پیرامون، 

نقش تصفیه آب را هم به روش سنتی ایفا می کرد.
مسئول ثبت بناهای میراثی گیلان درباره تاریخچه ساخت کارخانه 
 13۰3 سال  در  و  چهارده  قرن  اوایل  در  گوید:  می  بافی  گونی 
خورشیدی کارخانه ای به منظور تامین برق رشت در محوطه ی 
فعلی کارخانه بنا شد. بعدها یک مهندس آلمانی به فکر گسترش 
کارخانه و احداث یک کارخانه ی گونی بافی) یا همان کیسه بانی 
گیلان( در آن مکان افتاد و چند ساختمان سوله مانند احداث کرد. 
رضا  حضور  با  و  خورشیدی   131۴ سال  در  بافی  گونی  کارخانه 

پهلوی رسما افتتاح شد.
مهدی میرصالحی می افزاید: کارخانه بعدها از رونق افتاد و بعد از 
انقلاب، بخشی از کارخانه در اختیار اداره آب و فاضلاب روستایی 
و بخشی هم در اختیار سازمان جهاد کشاورزی قرار گرفت. ولی 
سردر و برج منبع آب همچنان باقی ماند. سردر آن در خیابان کشی 
محور پرستار تخریب شد ولی برج آب به دلیل آنکه ثبت ملی شد، 

همچنان باقی ماند.
گونی  تحمیلی  جنگ  ی  اولیه  سالهای  در  شود:  می  یادآور  وی 
های کنفی مورد نیاز جنگ در همین کارخانه تولید می شد ولی 
بعد از مدتی به دلیل مقرون بصرفه نبودن کارخانه تعطیل و سوله 
ها بدون استفاده رها شد. برف سنگین سال 1383 ، سقف سوله 

ها را ریخت.
میرصالحی با اشاره به قانون برنامه ششم توسعه دولت می گوید: 
بناهای  حفظ  و  مرمت  برای  فرهنگی  میراثی  سازمان  اعتبارات 
قانون،  طبق  و  است  ناچیز  بناهابسیار  تعدد  به  توجه  با  و  میراثی 
بناهای میراثی که در تملک ادارات دولتی هستند، می باید از بودجه 

دولتی خود برای مرمت بنای میراثی در مالکیت هزینه نمایند.
قبلا  که  است  برجی  تبریز  شهر  نشانی  آتش  سازمان  حیاط  در 
کارکرد دیدبانی برای مشاهده خطر و آتش سوزی در شهر را داشته 
است. برج 32 متری »یانقین« اکنون مرمت شده و بعنوان یکی از 

جاذبه های گردشگری تبریز درآمده است.
اگرچه حال و روز سمبل شکوفایی صنعت و کشاورزی گیلان از 
همین بقایای منبع آب پیداست، ولی با رویکرد دولت برای رونق 

گردشگری، از همین پتانسیل های خرد هم غفلت می شود.

دو زن دوچرخه سوار سوئیسی یک شبانه روز در منطقه 
الموت قزوین گرفتار شدند که در نهایت روستاییان 

تاریک دره آنها را پیدا کردند.
به گزارش ایسنا، این دو زن سوئیسی به همراه یک زن 
ایرانی - سوئیسی برای دوچرخه سواری به این منطقه 
رفته بودند که در راه مسیر خود را گم کرده و در برف و 
کولاک گرفتار شدند. یک روستایی مسیرهای حرکت 
این دو را در چندین کانال تلگرامی منطقه اطلاع رسانی 
کرد که همین مسأله باعث شد دو زن تبعه سوئیس از 

گرفتاری نجات پیدا کنند.
چند روز پیش بود که دو زن دوچرخه سوار سوئیسی 
به همراه یک ایرانی - سوئیسی در قالب یک تیم 
سه نفره از منطقه الموت قزوین وارد منطقه کلیشم 
در بخش عمارلوی شهرستان رودبار شدند. آنها برای 
این  تا  بودند.  رفته  منطقه  این  به  دوچرخه سواری 
که روز یکشنبه دو زن سوئیسی از همراه خود جدا 
و به منطقه دیلمان عازم شدند. اما آنها در ارتفاعات 
بخش دیلمان از شهرستان سیاهکل در سرما و برف 
گرفتار شدند. بعد از این که از این دو زن خبری نشد، 
کم کم پیگیری ها در این رابطه آغاز شد. مردم روستا 
دست به دست هم دادند و جست وجوهای خود را آغاز 
کردند. از طرف دیگر فردی به نام حامد غلامی نیز 
که از ساکنان روستای کوهستانی اسطلخ کوه از توابع 
خورگام شهرستان رودبار بود، مسیرهای حرکت این 
دو را در چندین کانال تلگرامی منطقه اطلاع رسانی 
کرد. او نسبت به گم شدن و احتمال خطر برای این دو 
دوچرخه سوار سوئیسی هشدار داد و از روستاییان مسیر 
خواست در صورت پیدا کردن آنها به نجاتشان بشتابند.

از طرفی از روز دوشنبه گذشته امکان ارتباط موبایلی 
این دو با همراه خود به دلیل نداشتن خط قطع می شود 
و نداشتن تماس موبایلی موجب نگرانی همراهان 
آنها شده بود. تا این که صبح روز دوشنبه روستاییان 
تاریک دره آنها را پیدا می کنند. شب دوشنبه این دو 
میهمان آنها بودند و روز سه شنبه، آن منطقه را به 

سمت سیاهکل و لاهیجان ترک کردند.
قوشلانه،  کلیشم،  روستاهای  دوچرخه سوار،  دو  این 
و  ناش  کوه،  اسطلخ  دنبالده،  سیستانک،  کرفچال، 
آسیابر را رکاب می زنند که در روستای تاریک دره که 
در 1۰ کیلومتری شهر دیلمان قرار دارد، گرفتار برف و 

بوران می شوند.
فیلپنیا و رایان 2۰ ساله، ناآشنا با این منطقه کوهستانی 
در بارش برف و باران و سرمای شدید در راه و بیراهه 
گرفتار شده بودند و دوچرخه ها در برف از حرکت باز 
می ایستند، اما روستاییان تاریک دره آنها را پیدا می کنند 
و این دو زن را در خانه های گرم خود پناه و اسکان 

می دهند.
یکی از این دو دختر سوئیسی در رابطه با جزئیات 
این ماجرا به خبرنگار »شهروند« گفت: »ما چندین 
سال است به کشورهای مختلف سفر کرده ایم. آلمان، 
ویتنام، مراکش، روسیه و خیلی کشورهای دیگر. اما 
این نخستین بار بود که با دوچرخه به کشوری سفر 
کرده ایم. چند روز پیش با هواپیما به ایران آمدیم. خیلی 
دوست داشتیم به ایران بیاییم، با این که اطرافیانمان 
همیشه رأی ما را می زدند و می گفتند به ایران نروید، 
ایران و خیام و حافظ بودیم. همیشه  اما ما عاشق 
دوست داشتیم شهر این دو شاعر بزرگ را ببینیم. برای 
همین چند روز پیش به ایران رسیدیم. دوچرخه سواری 
را به همراه دوست ایرانی مان که در سوئیس زندگی 
می کند، از شهر شیراز شروع کردیم. رکاب زدیم تا 
این که به قزوین رسیدیم. در قزوین بود که از دوست 
ایرانی مان جدا شدیم. اولین بار بود که ایران می آمدیم، 
ما به همه کشورها رفته بودیم و از روی نقشه دقیقی 
که داشتیم هیچ وقت گم نمی شدیم. این بار هم تصور 
کردیم با نقشه ها می توانیم مسیر را پیدا کنیم و تا 
دیلمان رفتیم، تا این که در روستای تاریک دره مسیر 
را گم کردیم و در برف و سرما گرفتار شدیم. البته جاده 
هم خاکی بود و به سختی می توانستیم رکاب بزنیم. 
خیلی ترسیده بودیم و نمی دانستیم باید چه کار کنیم، تا 
این که خانواده آقای »علیرضا داخیم« را آن جا دیدیم. 
آنها از روستاییان مهربانی بودند که وقتی وضع ما را 
دیدند، به ما پناه دادند. یک شب در خانه آنها میهمان 
بودیم و خیلی به ما محبت کردند. تا این که صبح به 
بخشدار اطلاع دادند و ما را اسکان دادند. اصلًا تصور 
نمی کردیم ایران چنین شهرها و موقعیت جغرافیایی 
خوبی داشته باشد. میهمان نوازی مردم هم قابل قیاس 
با کشورهای دیگر نیست. با این که گم شدیم، ولی 
تجربه خوبی بود و حتماً دوباره با خانواده هایمان به 
ایران جزو کشورهای مورد  ایران برخواهیم گشت. 

علاقه مان شده است.«
علیرضا داخیم که به این دو دختر سوئیسی پناه داده 
بود، در این باره گفت: »خانواده ام آن روز صبح سر 
زمین کشاورزی شان بودند که این دو دختر را دیدند. 
آنها بشدت ترسیده بودند و داشتند یخ می زدند. ساعت 
وقتی  و  دیدند  را  آنها  خانواده ام  که  بود  صبح   1۰
وضعیتشان را دیدند، بلافاصله آنها را به خانه آوردند 
و پناه دادند. در روستای ما 2۰ خانواده زندگی می کنند 
که پدر و مادر و برادر و خواهرهایم هم در این روستا 
هستند. این دو دختر که دچار سرمازدگی شده بودند را 
به خانه پدرمان بردیم، خانه 8۰متری. در ابتدا بسیار 
ترسیده بودند، اما وقتی از آنان پذیرایی کردیم، به ما 
اعتماد کردند و توانستیم چند کلمه ای دست وپا شکسته 

با آنها صحبت کنیم.«

گزارش

انبار ضایعات: یــا  بنایی میراثی  کارخانه »سیســتوب«؛ 

وایتی از برجی که سمبل شکوفایی کشاورزی و صنعت گیلان بود ر

اطاله دادرسی یکی از مشکلات حوزه 
قضائی است

ویکرد جدید اوقاف و امور خیریه ورود به  ر
عرصه های تولید است

امام جمعه صومعه سرا :  مدیرکل اوقاف و امور خیریه گیلان :



بحران مدیریت در شرکت آب فاضلاب 
وستایی گیلان ر

 جایی که پیمانکار برای 
کارفرما تعیین تکلیف 

می کند!
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 نیمه دوم اردیبهشت 1398
 سال چهارم
 شماره 38

دیدار نماینده 
مجلس شورای 

با مدیرکل  اسلامی 
املاک  و  اسناد  ثبت 

استان گیلان

مهندس کوچکی نژاد نماینده مردم رشت در مجلس شورای اسلامی با حضور 
در اداره کل ثبت اسناد واملاک گیلان با علی اصغر اسدی دیدار و گفتگو کرد.

به گزارش خط اول و به نقل از روابط عمومی ثبت اسناد واملاک گیلان در این 
دیدار اسدی ضمن تشریح اهم فعالیت های ثبت اسناد و املاک به بیان مشکلات 
و محدودیت های موجود پرداخت و افزود: از آنجا که کلیه خدمات و فرایندهای 
ثبت اسناد و املاک امروزه بصورت الکترونیک انجام میگیرد ثبت اسناد واملاک 
با  الکترونیکی  تجهیزات  و  افزاری  تأمین سخت  و  زیر ساخت  لحاظ  از  گیلان 

مشکل مواجه است.
وی از کوچکی نژاد و همه مسئولین  درخواست حمایت بیشتری از ثبت و ضرورت 

توجه مالی مناسب به ثبت اسناد و املاک گیلان  در جهت خدمت رسانی بهتر به 
مردم شریف گیلان داشت.

اینکه اهداف سازمان مبنی بر  با تاکید بر  مدیرکل ثبت اسناد و املاک گیلان 
الکترونیکی کردن کلیه خدمات  یکی از موضوعاتی است که باید بعنوان امور 
از  جلوگیری  جهت  خدمات  کردن  مکانیزه  پروندها،  آرشیوکردن  مانند  بحرانی 
تعارض،  هرگونه  از  جلوگیری  جعل،  هرگونه  از  جلوگیری  سوءاستفاده،  هرگونه 
جلوگیری از هرگونه ورود دلالان دانست و گفت: نگاه سازمان نگاه ویژه ای به 

این موضوعات است.

مدیرعامل بانک توسعه تعاون کشور در دیدار با استاندار گیلان از پرداخت ۷۰ فقره 
وام قرض الحسنه فوری به مبلغ ۵ میلیون تومان به کارگران گیلان همزمان با روز 

کارگر خبر داد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی استانداری گیلان؛ دکتر مصطفی سالاری در دیدار با 
حجت اله مهدیان اظهار داشت: این تسهیلات به مناسبت روز کارگر از طریق بانک 

توسعه تعاون پرداخت می شود.
وی با بیان اینکه تسهیلات رونق تولید منابع پایداری نداشت، افزود: برای تسهیلات 
تبصره 18 قانون بودجه اگر به موقع پرداخت شود ردیف خوبی در نظر گرفته شده 
است. نماینده عالی دولت تصریح کرد: پرداخت تسهیلات از طریق تبصره 18 قانون 

بودجه به صورتی که ۵۰ درصد از منابع بانکی و ۵۰ درصد دیگر آن سهم صندوق 
ملی است که در صورت تحقق اشتغال به آن یارانه تعلق و از طریق وزارت صنعت، 

معدن و تجارت انجام می شود.
وی در مباحث تسهیلات تبصره 18 سازمان برنامه و بودجه ضمن ارائه این پیشنهاد 
نسبت  به  بانک  افزود: تسهیلات  پرداخت شود،  بانک  به  اول  یارانه تسهیلات  که 

یارانه ای که دریافت کرده و به نوعی سود تعدیل شده باشد.
دکتر سالاری در پایان این دیدار از بانک توسعه و تعاون که در پرداخت تسهیلات 
بین چهار بانک عامل کشاورزی، پست بانک و صندوق کارآفرینی امید تا به امروز 

رتبه اول را کسب کردند تقدیر و تشکر کرد.

سروش علیزاده
ذهن  ها  روز  این  که  است  ای  مساله  مهمترین  شاید  سد لاسک 
صدای  که  است  کرده  مشغول  خود  به  را  زیست  محیط  حامیان 
بلندتری دارند و البته سد لاسک حامیانی هم دارد که شاید صدای 
شان چندان بلند نیست اما دست بالا را در نهاد قدرت در اختیار دارند 

و آرام آرام شروع به ساخت سد کرده اند.
به گزارش خزرآنلاین، پروژه سد لاسک جدا از بحث های محیط 
زیستی که دارد و اگر مفید بودن و یا مضر بودن این سد را از لحاظ 
هر  در  که  بزرگی  پروژه  هر  مانند  بگذاریم  کنار  به  زیستی  محیط 
استانی اجرا می شود انتظاراتی را باید برآورده کند و کمترین انتظار به 

کار گیری متخصصین بومی و صدالبته ایجاد اشتغال برای نیروهای 
بومی است.

احتمالا نمایندگان مجلسی هم که برای ساخت این سد سر و دست 
انتخابات آینده دارند و برای جمع آوری رای  می شکنند چشم به 
قول ایجاد اشتغال و به طبع آن رونق اقتصادی برای منطقه را نوید 
داده و مردم هم به اشتغال افراد مختلف بومی گیلان در این پروژه 

چشم دوخته اند.
برای  باخت  آیا پروژه سد لاسک پروژه ای دوسر  باید دید که  اما 

گیلانیان است یا خیر؟
سد لاسک صدای اکثر حامیان محیط زیست کشور را در مخالفت 

به آسمان رسانده است و خطراتی چون زیر آب رفتن و نابود شدن 
هکتار ها از مراتع و جنگل های نادر هیرکانی کمترین لطمه ای است 
که به گفته حامیان محیط زیست توسط سد لاسک بر گیلان تحمیل 
خواهد شد و البته بحث تالاب انزلی که می گویند بیشترین آسیب را 
از این سد خواهد دید. البته لازم به ذکر است که حامیان سد لاسک 
بسیاری از این مسائل را رد کرده و دلایل خاص خود را دارند و سد 
را حتی برای تالاب مفید می دانند اما اگر فرض اول را درست بدانیم 
یک سر جریان سد لاسک برای گیلان از لحاظ محیط زیستی باخت 
و به اصطلاح عام سوخت دارد اما باید سر دیگر این جریان را هم 
بررسی کنیم. نشانه هایی وجود دارد که برای بسیاری از گیلانیان 

می تواند زنگ هشدار باشد.
اخراج مهندس مجید صابر اهل گیلان که هم اکنون نماینده مجری 
از  ملایی  مهندس  انتصاب  و  باشد  می  رودسر  پلرود  سد  در  طرح 
اهالی خلخال اردبیل به جای ایشان از اولین اقدامات آغاز احداث سد 
لاسک است. لازم به ذکر است نماینده حقوقی ایشان نیز که باید 
برای زمین ها قیمت گذاری کند جوانی از اهالی خلخال اردبیل است!

آقای ملایی در اولین اقدام خود از همان ابتدای گرفتن مسوولیت 
یک جوان کم تجربه خلخالی را بعنوان نماینده حقوقی خودش جذب 
و استخدام کرد که با واکنش تند شوراهای اسلامی منطقه روبرو شد 
چون بر این اعتقاد بودند که ایشان که از خلخال آمده است چه می 
داند ارزش شالیزارها چقدر است! و سبب تضییع حقوق روستاییان 

خواهد شد!
این موضوع بر حسب سابقه پروژه هایی که در گیلان با مسوولیت 
غیربومی ها انجام شده با سرازیر شدن خیل عظیم کارگران و پرسنل 
غیر بومی خلخالی و اردبیلی همراه بوده است و این زنگ هشداری 
بابت اشتغال بدون کلاه  بار هم سر جوانان گیلانی  این  است که 

خواهد ماند.
گیلانیان  نگرفتن  بازی  به  از  خبر  و  دارد  وجود  که  دیگری  نشانه 
مطالعات  پیمانکار  که  است  این  دارد  پروژه  این  در  متخصص 
پرسنل  کلیه  با  که  است  تهران  از  جو  پی  هم شرکت  ژئوتکنیک 
تهرانی به منطقه اعزام شده اند! ظاهرا در حال حاضر گویا تنها پرسنل 

گیلانی که جذب شده اند دو نفر نگهبان و یک نفر آبدارچی هستند!
با چنین روندی هیچ چشم انداز خوبی برای جذب گیلانیان متخصص 
دیده نمی شود! در حالی که می توان حتی از خود روستای لاسک و 
روستاهای همجوار کارشناسان مجرب و متعهد سد سازی پیدا کرد 
که در بزرگترین شرکت های پیمانکاری و مشاوره ای کشور مشغول 

بکار هستند اما انگار قرار نیست دیده شوند.
البته شنیده ها مشاور طرح )شرکت مهندسین  و  بررسی ها  طبق 
مشاور یکم( هم به هیچ یک از رزومه های ارسالی به این شرکت از 
طرف گیلانی ها و بومی های منطقه پاسخ نداده و کارشناسانی که 
در راه اعزام به منطقه هستند غیر بومی در نظر گرفته است که قبل 
از تحویل سال بازدیدی از سایت داشتند که با شروع دوباره فعالیت 

مشاور ژئوتکنیک ، مجددا به عنوان ناظر طرح مشغول خواهند شد!
این در حالی است که یکی از بزرگترین محسنات استفاده از نیروهای 
ناظر بومی ، تعصب و حساسیت بیشتر به حسن کار پیمانکار است تا 
خدای ناکرده در آینده شاهد حوادث ناگوار پس از آبگیری سد نباشیم!

حال سوال این است که جدای از تخریب محیط زیست گیلان توسط 
سد لاسک آیا این پروژه به نام گیلان و فومنات و به کام رای برای 
کاندیداهای بعدی مجلس و البته نان و بوقلمون برای غیر بومی ها 

خواهد داشت؟
پس این خطر احساس نمی شود که پروژه دو سر سوخت سد لاسک 
برای گیلان از لحاظ اجتماعی هم خسران و یاس ایجاد خواهد کرد 
و جوانان بیکار منطقه و گیلان باید بنشینند و ببینند تمام پرسنل از 

استان همجوار آذری زبان و استان های دیگر جذب شوند؟
زنند  به سینه می  را  نمایندگان مجلسی که سنگ سد لاسک  آیا 
پاسخگو این معضل و خطر خواهند بود و گمان می کنند رسانه ها 
این گونه رفتار و بی توجهی ها را رصد نخواهند کرد تا به اطلاع 

مردم برسانند؟!
آیا شانه های این مادر سبز مان گیلان طاقت بی مهری به محیط 
زیست و بها ندادن به کارگران جوان و متخصصین گیلانی را دارد؟

این نشانه ها نوید آینده تاریکی را می دهد و البته لازم است هم 
اکنون به فکر بود بود و علاج واقعه بد را پیش از وقوع کرد.

دکتر  ژاله حساس خواه در نشست خبری با جمعی از خبرنگاران 
بیان داشت: سازمان اسناد و کتابخانه ملی را متولی حافظه ملی 
و  سند  هر  اشاعه  و  ساماندهی  گردآوری،  متولی  دو   ایرانیان 
هویت  و  بوده  ایران  تاریخ  به  مربوط  که  است  مکتوبی  میراث 

ایران را شفاف می کند.
اعلام  به  توجه  با  استانی  شعبه   12 حاضر  حال  در  افزود:  وی 
استناد کشور وجود  و  ملی  کتابخانه  به دستور  ها  استان  آمادگی 
داردکه با توجه به برخورداری از تاریخ غنی تر و اسناد قوی تر و 

با همکاری سازمان اسناد و کتابخانه ملی دایر می شود.
مدیر مرکز اسناد و کتابخانه ملی استان گیلان با بیان اینکه شعب 
استانی علاوه بر اجرای اهداف و سیاست های سازمانی اقدام به 
پژوهش های بومی در حوزه سند، تاریخ و فرهنگ می کنند،ادامه 
داد: ما در مرکز گیلان وظیفه داریم تاریخ شفاهی مفاخر استان 
بایگانی  امحایی  و  انتقالی  اسناد  کنیم،  منتشر  و  مستندسازی  را 
راکد دولتی را شناسایی و اقدام به انتقال یا امحای اسناد کنیم و 

خدمات کتابخانه ای را  به ناشران ارائه دهیم.
حساس خواه در ادامه با اشاره به  رشد چشمگیر جایگاه گیلان در 
شاخص های سال 9۷ سازمان اسناد و کتابخانه ملی خاطرنشان 
کرد: بهبود فضای کالبدی و مستندسازی املاک، منابع انسانی، 
مالی، واسپاری کتاب و نشریات، ارزشیابی بایگانی راکد دستگاه 
میزان  اسناد،  توصیف  و  تنظیم  ملی،  اسناد  قانون  مشمول  های 
اسناد اهدایی و گردآوری شده توسط مدیریت استان و برگزاری 
رویدادهای تخصصی مانند نمایشگاه، همایش و بررسی کتاب از 

جمله این شاخص هاست.
 19 آستانه   در  سازمان  های  برنامه  به  اشاره  با  خواه  حساس 
اردیبهشت، روز اسناد ملی و میراث مکتوب ابراز داشت: برگزاری 
نمایشگاه و همایش با محوریت اهمیت اسناد و تجلیل از چهره 
نویسی  فهرست  و  ارزشیابی  پژوهش،  اهدا،  حوزه  در  موثر  های 

اسناد از جمله این ویژه برنامه ها  است.
وی در ادامه گفت: احتمالا بعد از ماه مبارک رمضان در  اواخر 
بهار 98  نیز »روز گیلان« در کتابخانه ملی کشور برگزار خواهد 
و  امکانات  تمامی  از  لذا  و  است  به همه  متعلق  روز گیلان  شد. 
فرهنگی  و  تاریخی  زوایای  معرفی  برای  سازمان  های  ظرفیت 
علم،  تاریخ،  شناسی،  مردم  نشریه،  کتاب،  هنر،  شامل  گیلان 
فرهنگ، مشاهیر و خانواده های سرشناس استفاده خواهیم کرد. 
نظران هر حوزه مستنداتی در  با همکاری صاحب  راستا  این  در 
قالب سند و عکس و فیلم مستند را در معرض دید چهره های 

ملی در تهران قرار می دهیم.
مدیر مرکز اسناد و کتابخانه ملی گیلان با تاکید بر لزوم حضور 

به  سازمان  نیاز  و  اسناد  اهمیت  حوزه  در  مردمی  نیروهای 
اظهار کرد:  اسناد ملی و میراث مکتوب،  آوری  جمع 
اندازی  راه  به  اقدام  ملی  کتابخانه  و  اسناد  سازمان 
راستای  در  مردمی  های  مشارکت  های  گروه 
از اسناد ملی کرده است. اسناد موجود در  صیانت 
برخی از خانه ها در حال پوسیده شدن و از بین 
رفتن است و لذا خانواده ها باید بدانند که برگ 

مرور  به  نباید  و  بوده  ارزشمند  تاریخ  برگ 
زمان نابود شود.

مدرس دانشگاه  از برگزاری 1۴ 
 1۰ و  نمایشگاه   18 همایش، 
مناسبت  به  آموزشی  کارگاه 
مورد   1۶۴ و  تقویمی  های 
دیدار با مسئولان به منظور 
در  اسناد  فرهنگ  اشاعه 
و  داد  خبر  گذشته  سال 

طرح  اجرای  با  شد:  متذکر 

به  را  اسناد  حساسیت  استان  مدارس  در  جوان«  »آرشیویاران 
دانش آموزان منتقل کردیم تا به عنوان سفیران سازمان اسناد ما 
را در شناسایی و نگهداری اسناد موجود در خانه ها یاری کنند. 
راه اندازی پویش »اهدای اسناد تاریخی؛ احیای هویت ملی« نیز 
های  تلاش  با  خوشبختانه  اجراست.  حال  در  مردم  مشارکت  با 
به  اسناد  انتقال  جهت  مردم  از  بسیاری  گرفته  صورت  فراوان 
این سازمان همکاری می کنند و توجه بیشتری نشان می دهند.

مدیر مرکز اسناد و کتابخانه ملی گیلان با اشاره به استفاده بهینه 
بهینه  داشت:  ابراز  مرکز،  این  فعلی  ساختمان  اداری  فضای  از 
با  این سازمان در دستور کار ما قرار دارد. وی  سازی ساختمان 
نیز  اسناد سازمان  نگهداری  برنامه های تجهیز مخزن  به  اشاره 
گفت:  در حال حاضر مخزن و نگارخانه 13۰ متر مربعی  
اندازی  راه  را  استان  ملی  کتابخانه  و  اسناد  سازمان 
تجهیز  بالای   هزینه  به   توجه  با  البته  که  کردیم 
این مخزن 13۰ مترمربعی نیازمند کمک دستگاه 
با سازمان  رایزنی  های دولتی هستیم و در حال 
مدیریت و برنامه ریزی استان برای تامین اعتبار 
دکتر  که  مرحمتی  با  بختانه  خوش  که  هستیم 
اند  داشته  گیلان  استان  به  همیشه  نوبخت 
شاهد آن هستیم که اعتبار یک میلیاردی 
تصویب  مخزن  این  تجهیز  برای 

قطعی شده است.
به  اشاره  با  خواه  حساس 
از  مشترک  استفاده 
عمومی  کتابخانه 
ساخت  حال  در 
گفت:  نیز  رشت 
ساختمان  این 

هرچند در اختیار سازمان کتابخانه های عمومی گیلان است. به 
معاون  راستای دستور  در  دادیم   انجام  که  هایی  پیگیری  دنبال 
اسناد و  به هدف مشترک سازمان  با توجه  و  اول رئیس جمهور 
مرکزی  کتابخانه  مخزن  از  بخشی  عمومی،  های  کتابخانه  نهاد 
رشت جهت نگهداری از اسناد استفاده خواهد شد. البته از آن جا 
که هنوز این ساختمان نیمه کاره  است قرار است بعد از اتمام آن 

در مورد بهره برداری نهائی تصمیم گیری شود.
اظهار داشت:  ادامه  در  کتابخانه ملی گیلان  و  اسناد  مدیر مرکز 
در حال حاضر موجودی مخزن استان یک میلیون و ۶۴3 هزار و 
81۰ برگ سند است که سالانه بر این تعداد افزوده می شود. تنها 
در هفته اسناد سال گذشته حدود ۶8 نسخه خطی و سه فرمان 
مذهبی  و  فرهنگی  های  شخصیت  از  برخی  داشتیم.  اهدایی 

گیلان نیز اقدام به اهدای اسناد خانوادگی خود کردند.
حساس خواه همچنین با تشکر از همه سازمان ها و اداراتی که 
در راه انتقال اسناد با این سازمان همکاری می کنند خاطرنشان 
کرد:  هیچ دستگاهی مانند سازمان اسناد و کتابخانه ملی گیلان 

به حوزه ماموریتی خودش اهتمام نداشته است.
سطح  در  سازمان  این  خبری  سامانه  تعطیلی  به  اشاره  با  وی 
اندازی  راه  اجازه  اسناد  سازمان  استانی  شعب  گفت:  نیز  استان 
پایگاه اطلاع رسانی مستقل ندارند و لذا منتظر راه اندازی بخش 
www.nlai.(مربوط به اخبار شعب استانی  در سامانه مرکزی

ir( هستیم.
های  کتابخانه  ماهیت  گیلان  ملی  کتابخانه  و  اسناد  مرکز  مدیر 
ملی در شهرهای رشت، تبریز، فارس و کرمان را مردمی دانست 
و متذکر شد: هر کشوری تنها یک کتابخانه ملی دارد. کتابخانه 
هیات  به صورت  که  است  کتابخانه عمومی  نیز یک  ملی رشت 
امنایی اداره می شود و فرق زیادی به کتابخانه ملی کشور دارد.

مهدی روحی
بی تدبیری و سوء مدیریت در شرکت آب فاضلاب 
روستایی استان گیلان نیز در سالهای اخیر زاییده 
همین بحران مدیریت است تا جایی که پیمانکاران 
این سازمان در سایه ضعف مدیران و در راس هرم 
استان  روستایی  فاضلاب  آب  شرکت  عامل  مدیر 
احقاق  راستای  در  دهند  می  اجازه  خود  به  گیلان 
حقوق قانونی خود اموال شرکت را به نفع خود ثبت 

و ضبط نمایند
مسأله بحران مدیریت در ساختار مدیریتی ایران و 
این که در برخی از عرصه های مدیریتی در کشور، 
مدیران از تجربه  و دانش کافی درجایگاه خود برخوردار 
نیستند را می توان از جنبه های گوناگون بررسی کرد. 
ضعف مدیریت ها در سال های اخیر را از آنجا می توان 
متوجه شد که به رغم سرمایه گذاری های هنگفت و 
اجرای هزاران طرح بزرگ و کوچک، اثرات اقتصادی 
آنها در کشور، متناسب با حجم سرمایه گذاری ها و 

اقدامات انجام شده نیست.
از بحران بگوییم،  چنانچه بخواهیم تعریف دقیقی 
باید آن را با توجه به تناسب شرایطی که افراد در 
در  که  مدیرانی  بیشتر  کرد.  تعریف  هستند،  آن 
تجربه  یا  دارند،  دخالت  کلان  تصمیم گیری های 
مدیریتی در بخش های کلان نداشتند و یا اگر داشتند، 
حیطه فعالیتشان در اندازه ای نبوده که قادر به مدیریت 
یک مجموعه کلان در حد وزارتخانه، سازمان ها یا 

شرکت های بزرگ باشند.
گاه تصمیم گیری اشتباه این مدیران ضعیف که در 
برخی از آنها سبب بحران شده، به دلیل فشار هایی 
است که از بیرون یا درون سازمان به این مسئولان 
وارد می شود. مدیرانی که استقلال تصمیم گیری در 
عرصه کاری خود را ندارند و تصمیماتشان وابسته 
به نظرات افراد پشت پرده است، افرادی هستند که 
به خاطر لیاقتشان به این مناصب نرسیدند و حتی 
صندلی ها  این  بر  تنها  افراد  این  مواقع،  برخی  در 
نیستند؛  مناصب  این  صاحب  عملا  اما  نشسته اند، 
بنابراین، فشارهای عصبی و گرفتار شدن در یک 
کنترل  آمادگی  که  مدیری  برای  می تواند  بحران، 
گرداب وقایع و همچنین واکنش های هیجانی خود 

را ندارد، فاجعه آمیز باشد.
بی تدبیری و سوء مدیریت در شرکت آب فاضلاب 
روستایی استان گیلان نیز در سالهای اخیر زاییده 
همین بحران مدیریت است تا جایی که پیمانکاران 
این سازمان در سایه ضعف مدیران و در راس هرم 
استان  روستایی  فاضلاب  آب  شرکت  عامل  مدیر 
احقاق  راستای  در  دهند  می  اجازه  خود  به  گیلان 
حقوق قانونی خود اموال شرکت را به نفع خود ثبت 
و ضبط نمایند. این در حالی است که شرکت آب و 
فاضلاب روستایی استان گیلان در بحث های فنی و 
کیفیت آب شرب روستایی نیز همواره خالی از اشکال 
و ابهام نبوده و حال به دلیل عدم تامین مطالبات مالی 
پیمانکاران خود با شکایت های متعدد قضایی و اخیرا 
توقیف خودرو های سازمان در مرکز استان و برخی 
شهرستان ها مواجه گردیده است. با توجه به اینکه 
این روزها زمزمه هایی در جهت ادغام شرکت های 
آب فاضلاب شهری و روستایی به گوش می رسد 
این سوال از ذهن میگذرد که آیا بحران مدیریتی در 
شرکت آب فاضلاب روستایی استان گیلان تا چه حد 
می تواند جایگاهی برای ادامه همکاری مدیر عامل 

این شرکت را با سازمان مطبوع تضمین نماید؟!!

آب

: تعاون کشور عنوان شد  بانک توســعه  با مدیر عامل  اســتاندار گیلان  ر  در دیدا

تخصیص اعتبار یک میلیاردی برای تجهیز مخزن سازمان اسناد

وز کارگر پرداخت وام قرض الحسنه فوری به کارگران گیلان به مناسبت ر

وژه دوسر باخت برای گیلان اســتخدام غیر بومی ها در سد لاسک؛ پر



سهمی از یک تراژدی
 به هم پیوسته؛ از بی هنری 

تا تب ساسی!
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پایگاه های  کار  ساعت 
انتقال خون گیلان در 

ماه رمضان

ساعت کار پایگاه های انتقال خون استان گیلان در ماه مبارک رمضان اعلام شد.
انتقال خون  انتقال خون استان گیلان گفت: مرکز جامع اهدای خون رشت و پایگاه  مدیرکل 
لاهیجان از امروز همزمان با آغاز ماه مبارک رمضان، هر روز از ساعت هشت تا 1۴ و از ساعت 

19 تا 23 آماده پذیرش داوطلبان برای اهدای خون است.
احمد مرادی افزود: دیگر مراکز اهدای خون استان گیلان شامل لنگرود، رودسر، انزلی، تالش و 
فومن نیز از شنبه تا پنجشنبه همه روزه از ساعت هشت تا 1۴ فعال است؛ این مراکز در ایام 19 

تا 23 ماه مبارک رمضان از ساعت 19 تا 23 آماده پذیرش اهداکنندگان خون هستند.
وی با بیان این که فعالیت سامانه خونگیری در میدان شهرداری رشت جنب مجتمع خاتم الانبیاء 
و پایگاه خونگیری شهرستان آستارا تمام شب ها بعد از افطار است، اظهار کرد: تیم سیار شماره 
یک خونگیری گیلان نیز تمام شب ها و تیم سیار شماره دو خونگیری صبح ها و شب های 
19 تا 23 ماه مبارک رمضان برای سهولت دسترسی اهداکنندگان در نقاط مختلف استان آماده 

ارائه خدمت است.
سالانه به طور میانگین بیش از 2۰۰ هزار واحد خون و فرآورده های خونی در استان گیلان تولید 
می شود که این خون ها برای مصدومان حوادث، جراحی ها، بیماران هموفیلی، فاویسم و سایر 

افراد نیازمند مورد مصرف قرار می گیرند.
استان گیلان به علت گردشگرپذیر بودن و آمار بالای تصادفات، تعداد زیاد بیماران هموفیلی 
، تالاسمی و فاویسمی و آمار بالای جراحی های قلب و عروق جزو استان های اول کشور به 

لحاظ مصرف فرآورده های خونی است. 
حداقل سن 18 سال تمام و حداکثر ۶۰ سال )اهداکنندگان مستمر تا ۶۵ سال( ، حداقل وزن ۵۰ 
کیلوگرم، فاصله اهداء خون هر هشت هفته یک بار مشروط به آنکه تعداد دفعات آن در طول یک 
سال، از چهار بار بیشتر نشود، همراه داشتن اصل کارت شناسایی )شناسنامه، گواهینامه، گذرنامه 

و برای اهداکنندگان بار اول کارت ملی الزامی است( شرایط اهدای خون است. 

یونس رنجکش
 چند روزی است که پخش کلیپ هایی از دانش آموزان 
برای شادی با استفاده از آهنگ یکی از خواننده های 
به اصطلاح زیرزمینی و آن سوی آبی، ذهن بسیاری 
از مسوولان از سیاسی و فرهنگی را قلقلک داده است 
و تب ساسی تا جایی پیش رفت که هرکسی مسوولیت 
را بر دوش دیگری می اندازد و در این آشفته بازار بیش 
از آنکه مسوولانه به تحلیل اینگونه رخدادها بپردازند، 
با پیچیدن نسخه ای ضربتی و محکوم کردن های 
همیشگی سعی در پاک کردن صورت مسئله دارند و 
همانگونه که در گذشته تجربه ثابت کرده است بعد هم 
مثل همه موضوعات اینچنینی همه چیز به فراموشی 
سپرده می شود تا رویداد بعدی و اظهارات دیگری که 

کلیشه ای گفته خواهد شد.
هر چند که شادی کردن هیچگاه در جامعه و ارزش های 
نهفته در دین و فرهنگ ایرانیان مزموم نبوده است بلکه 
شیوه ها و الگوها و روش ها گاهی دچار تردید و چالش 

و مشکل افرینی تفسیر شده است.
امروز درحالی معترض رسوخ چنین برنامه هایی در جامعه 
اسلامی بویژه محیط های آموزشی از مهد کودک ها تا 
دبیرستان و دانشگاه هستیم که می بایست به جای فرار 
به جلو با رفتارهای احساسی، کمی به عقب برگردیم و 
مروری بر نوع روش های آموزشی و اعمال رفتارهای 
سلیقه ای در برخورد با جامعه هدف در گذشته داشته 
باشیم یعنی جامعه هدفی که امروز متولیان امور در عرصه 
ها و صحنه های مختلف کشور از عالی ترین تا میانی 
و پایین، دستی بر آتش تصمیم سازی و تصمیم گیری 
دارند زیرا با کمی دقت بر روی سن همین دانش اموزانی 
که تصاویر آنان دراین کلیپ چند روز پیش و یا نمونه 
های دیگر مشاهده شده، نشان می دهد در مقطع سنی 
قرار دارند که محصول پرورش همان پرورش یافتگان 
سال های دهه ۵۰ و ۶۰هستند یعنی نسل های پس از 
انقلاب اسلامی که مسوولیت پرورش آنان با نسل پیش 
از آن بود که پس از انقلاب همه منتظر بودند چگونه 
نسلی برای آینده آموزش و پرورش خواهند داد و آن 
انتظاراتی بود که چندان غیر طبیعی نبود و باید متناسب 
با آرمان های انقلابی و آموزه های آن جامعه فردا بهتر از 
گذشته شکل می گرفت و این ماموریت بسیار خطیری 
بود که برای فردای ایران اسلامی همه دست به کار می 

شدند با تعهد و راهکارهایی که به ذهنشان می رسید .
اما متاسفانه در سال های پس از انقلاب اسلامی بنا به 
دلایل مختلف و حوادثی که بر این انقلاب و نظام نوپا از 
درگیری ها و فتنه های بدخواهان داخلی گرفته تا جنگ 
تحمیلی و فشارهای بیگانگان برای از پای درآوردن این 
ملت و آرمان های انقلابی آن گذشت، خلاء ها و غفلت 
های مختلفی در پرورش نسل بعد انقلاب اتفاق افتاد که 
شاید دلیل عمده آن درگیری های ذهنی دیگری بود که 
در متولیان امور و اولویت هایی که برای برون رفت از 
بحران ها وجود داشت، باشد و بر این اساس گاهی با در 
آمیختگی و آغشتگی مرز سلیقه های فردی و گروهی و 
سیاست های محفلی و محلی و برداشت های متفاوت 
از آنچه به عنوان راهکار انتقال ارزش ها می پنداشتند 
در مقابل روش های منطقی و اصولی برآمده از آموزه 
های دینی و اخلاقی و تجربیات و نیازهای نسلی، شاهد 
رفتارهای یکسویه نگر و تک بعدی در فرآیند آموزش 
نسل آموزش پذیر از یک سو و انتخاب گاهی افرادی 
نابلد و یا کم هنر برای انتقال ارزش ها و مفاهیم مورد 
نظر بودیم، که نتیجه آن در دو گانگی خاصی بروز کرد.

یعنی در فضاهای رسمی آنچه گفته و نوشته می شد به 
خوبی در برابرش سر تکان می خورد اما در خوب شنیدن 
داشت  وجود  درنگ  کمی  کردن  عمل  و  فهمیدن  و 
بطوریکه شاهد رفتارهای غیر از آنچه انتظار می رفت، 
بودیم و در این میان زندگی دوگانه ای بود که با جامعه 
همراه شد هر چند که در تحلیل این وقایع نباید بخش 
قابل توجهی از جامعه پویا و ادب اندیشه که در پرورش 
جوانان و نوجوانان این مرز بوم همت ویژه ای با شناخت 
دقیق از ظرفیت ها و ذائقه ها داشته اند را نادیده گرفت.

های  ارزش  حفظ  برای  هایی  دغدغه  امروز  اگر  اما 
جامعه وجود دارد، باید پذیرفت که از ابتدا در امر آموزش 
بدون توجه به نیازهای نسل آموزش پذیر متناسب با 
تغییر ذائقه و مطالبات سنی و شرایط اجتماعی و گاهی 
انتخاب ویژگی های تعلیم دهندگان به اشتباه رفته ایم و 
برای جبران باید به روش های اصلاحی بر اساس آموزه 
های صحیح دینی و مذهبی و دانش روز و نیاز نسل 
عمل کنیم و به یاد داشته باشیم که هر پدیده ای که در 
جامعه اتفاق می افتد، محصول مجموعه ای از زمینه ها 
و شرایط محیطی و زمانی دیگری است که باید به خوبی 

شناخت و براساس ان عمل کرد.
باید خوب تشخیص دهیم که نه تنها در گذشته در امر 
هویت سازی و توجه به خاستگاه جامعه هدف، خوب 
عمل نشده و با محدود کردن بخش هایی از نیاز ها 
و تاکید و پا فشاری بر برخی سلیقه ها موجب گردش 
نگاه همان نسل در تصمیم سازی های آینده و یا حتی 
بی تفاوتی در مقابل این مسوولیت مهم اجتماعی شد، 
بطوریکه با کم هنری و یا بی هنری در مدیریت شرایط 
و فضا، صحنه برای تاثیر گذاری هنرمندانه تفکر و ذائقه 
و  تاریخ  درحالیست که  این  و  واگذار شد  دیگر  های 
فرهنگ غنی ایرانی و اسلامی کشور، آنقدر ظرفیت های 
بالا در کنار عناصر ارزشمند و الگوهای رفتاری شایسته 
برای اثر گذاری بر ذائقه های متنوع جامعه دارد که نیازی 
به گردش در فراسوها نباشد اما در این مهم می بایست 
عناصر تصمیم ساز و تصمیم گیر واقع بینانه به نیاز نسل 
ها و استعدادهای آنان بنگرند و در مقابل امکانات و 
اختیارات پاسخگو باشند و بپذیرند که باید نسلی توانمند 
و سرمایه های اجتماعی پرورش داد و توانمند سازی و 
مهارت آموزی در زندگی بر اساس الگوهای شایسته، باید 
محور باشد و در پرورش نسل ها هنرمندانه پیش رفت تا 

نگران تب ساسی ها نبود.

یادداشت

مختلف  های  بخش  در  فراوان  استعدادهای  دارای  گیلان  استان 
علمی، پزشکی، ادبی، ورزشی و ... است که تعدادی ازآنان  نه تنها 
در ایران بلکه در جهان نیز زبانزد خاص و عام هستند که نمونه بارز 

آن پروفسور سمیعی بزرگترین جراح مغز و اعصاب در جهان است.
به گزارش خط اول، دکتر سجاد عبدی نیز یکی از این نوابغ گیلانی 
است که با توجه به سن و سال کم خود، توانسته پله های ترقی 
پزشکی را به سرعت طی کند و هم اینک نیز یکی از برجسته ترین 

متخصصان در بخش های مختلف پزشکی می باشد.
دارنده  و  کشور  نخبگان  انجمن  عضو  گیلانی،  نخبه  و  جوان  این 
مدرک تافل IBT با نمره 1۰۰ از آمریکا، متخصص رفتار حرکتی، 
جوان برتر گیلان در سالهای 93 تا 9۷، دارنده مقالات isi و همچنین 
از جوانترین مدرسان دانشگاه در  قهرمان در عرصه کاراته و یکی 
کشور است که تندیس و لوح سپاس از نماینده ولی فقیه و همچنین 

معاونین ریاست جمهوری در دوره های متعدد دریافت کرده است. 
این متخصص گیلانی که ده ها کتاب تألیف و ترجمه کرده، در حیطه 
توانبخشی و کار درمانی موفقیت های چشمگیری داشته تا جایی که 
از متد درمانی خود برای درمان بیماران استفاده میکند و در درمان 
دیابت و همچنین درمان فلج های مربوط به سکته مغزی به نتایج 

چشمگیری دست یافته است.
رشت  شهر  جوان  نخبه  این  با  تا  گرفتیم  تصمیم  دلیل  همین  به 
جدیدترین  از  را  ایران  و  گیلان  عزیز  مردم  و  داشته  ای  مصاحبه 

دستاوردهای این متخصص مطلع سازیم.
دکتر سجاد عبدی در مصاحبه با خبرنگار ما  گفت: خوشحالم در 
کشوری زندگی میکنم که مردمانش همه مهربان، باتعصب و نخبه 
هستند و من نیز خود را جزئی از این خانواده میدانم و با افتخار می 
گویم که یک گیلانی و یک ایرانی هستم و برای سربلندی کشورم 

تلاش میکنم.
کارشناسی،   ۴ ترم  در  و  ترمه   ۶ را  کارشناسی  دوره  افزود:  وی 
کارشناسی ارشد قبول شدم و در کارشناسی ارشد پذیرش دکترای 
تا  تلاشم  در  الهی  قوه  حول  به  گرفتم.  ارومیه  دانشگاه  از  را  خود 
بتوانم خدمت کوچکی را برای کشورم انجام دهم که در این راستا 
همیشه تکیه گاهم خداوند بوده و شعارم این است که آنقدر شکست 
میخورم تا راه شکست دادن را یاد بگیرم، ضمن اینکه افراد موفق 
کارهای متفاوت انجام نمیدهند، بلکه کارها را به گونه ای متفاوت 

انجام میدهند.
اظهار کرد:این  دیابت  بیماری  در  تحقیقاتش  مورد  در  دکتر عبدی 
تحقیقات  مرکز  در  که  بود  ای  مداخله  تجربی  نوع  از  پژوهش 
مورد  جمعیت  آن  در  که  گرفت  انجام  گیلان  دانشگاه  فیزیولوژی 
مطالعه از 12۰ موش نر در نظر گرفته شده بود که در 1۰ گروه غیر 
دیابتی و پنج گروه دیابتی تقسیم شدند که دیابت بوسیله تک دوز ۶۰ 
میلی گرم در هر کیلوگرم STZ القاء شد و اگر میزان گلوکز پلاسما 
بیش از 2۵۰ میلی گرم در هر دسی لیتر بود، حیوانات به عنوان گروه 

دیابتی در نظر گرفته می شدند.
این نخبه گیلانی اضافه کرد: بر این اساس تهیه یک عصاره که 
تجویز از طریق روش گاراژ به حلالیت 1۰ میلی گرم عصاره در حلال 
سالین صورت گرفت و تمرینات هوازی برای انجام از تردمیل موش 
صحرایی استفاده شد و دستورالعمل تمرین هوازی برای حیوانات به 
این صورت بود که ابتدا موش های صحرایی یک دوره آشنا سازی 
را طی کردند و پس از آن یکروز استراحت به حیوانات داده میشد و 

سرانجام پس از حذف حیوانات، تمرین اصلی آغاز شد.
دکتر عبدی ادامه داد: با توجه به داده های حاصل از مطالعه اخیر 
میتوان نتیجه گرفت که مصرف عصاره و تمرین هوازی هر کدام 
به تنهایی و مصرف باهم موجب افزایش حافظه اجتنابی غیرفعال 
و همچنین موجب بهبود وزن و سطح سرمی فاکتور نورو تروفیک 
مشتق از مغز و کاهش سطح سرمی گلوکز در موشهای صحرایی 
نر دیابت شده که این پروژه 3 سال زمان برده و در بالاترین سطح 

نشریه های معتبرداخلی و خارجی isi تأیید و چاپ شده است.

نخبه جوان استان گیلان در مورد حیطه توانبخشی و کاردرمانی روی 
بیماری های خاص نیز گفت: بنده یک محقق هستم که در حیطه 
فعالیت میکنم و در حال ساخت و ثبت دستگاه  پژوهش و علمی 
پیشرفته هستم که بتواند سرعت بهبودی را افزایش داده و زودتر 
فرد به بهبودی برسد که مراحل ثبت این دستگاه هم در حال فراهم 

شدن است.
دکتر سجاد عبدی خاطرنشان کرد: در سالهای پژوهش خود زمانی 
که بر روی موشها کار میکردم به نتایج جالبی رسیدم که دیدم ورزش 
میتواند نقش بسزایی در بیماران بگذارد که این امر باعث شد که 
به فکر ورزش مصنوعی برای بیمارانی که غیرقابل حرکت هستند، 

باشم.
وی تصریح کرد: این دستگاه بسیار کوچک نه تنها در بهبود کیفیت 
زندگی افراد نقش دارد، بلکه میتواند از ایجاد آسیب هم پیشگیری 
کند که هم بخشی از سیستم توانبخشی است و هم در مراقبت های 
حاد نقش دارد و به علاوه این دستگاه میتواند در حفظ عملکردهای 

حرکتی به فرد کمک کند تا توانایی هایش را افزایش دهد.
 MS دکترعبدی اضافه کرد: افرادی که دارای بیماری هایی مثل

و  ALS هستند، توانایی آنان حفظ میشود و همچنین  یکسری از 
افرادی که توانایی آنان بدلیل سکته مغزی از بین رفته و هر فعالیت 
و توانایی را که از دست رفته، تقویت و برمی گرداند که در این راستا 

به بیمار آموزش های لازم جهت حفظ حداکثر استقلال را بدهد.
وی گفت: این دستگاه بیماران را ارزیابی میکند و با توجه به یافته 
هایشان قضاوت بالینی و پیش آگهی بیماری و برنامه درمانی را تعیین 
میکند که من با در نظر گرفتن اولویت های بیمار، اهداف درمانی را 
مشخص میکنم و راههایی را برای مدیریت متکی توسط خود بیمار 

را ارایه میدهیم.
این نخبه جوان گیلان که یکی از ورزشکاران و قهرمانان رشته کاراته 
نیز است، در این خصوص بیان کرد: درس و ورزش هر دو در جایگاه 
خود سختی های مخصوص به خود را دارد اما وقتی به هدف می 
رسید، سختی راه معنا پیدا نمیکند و شیرینی کسب شده، آن سختی 

ها را از بین می برد.
امید است که با حمایت از این جوانان نخبه، راه را هموار کنیم تا 
آنان بتوانند در زمینه های مختلف علمی، گام های مؤثر و مثبتی 

را بردارند.

نمونه بارز سفالگری در گیلان، شیروانی های سفالی است که اگر 
اکنون بخواهید دنبال آن بگردید چیزی جز ورقه های گالوانیزه به 
چشم نمی خورد . سفال در گیلان به علت فراهم بودن بستر مناسب 
تولید آن، مصارف فراوانی داشته و می توان از آن به گمج و نخون 
)ظرف مخصوص طبخ غذا به همراه درب(، خم سفالین، کوزه سفالی، 
نمکیار) ظرف مخصوص ساییدن مغز گردو و سبزی و انارترش و 
...(، گیلی تابه)ظرف مخصوص برشته کردن تخمه (، تالک)ظرف 
نان پزی، ظروف نگه داری مواد،  تنور  سقالین دودسته(،تنگ آب، 
حلقه های سر چاه، گلدان و مجسمه و سفال بام، کمر کوزه)ظرف 

سفالین مختص بادکش کردن پشت و کمر( اشاره کرد.
گمج یکی از اصلی ترین ظروف سفالی و محلی استان گیلان است 
که از آن در تهیه و طبخ انواع خورشت و غذاهای محلی استفاده 

می کنند.
اگرچه امروزه ظروف فلزی، چدنی و حتی سرامیکی با رنگ های 
مختلف جایگزین این ظرف قدیمی شده است، اما هنوز این ظروف 
سفالی در بین خانواده های سنتی و روستایی استان گیلان از اهمیت 

و جایگاه بالایی برخوردار است.
عطیه روشنفکر زنی پر ذوق و هنرمند است که در روستای جیرده 
شفت کارگاه سفالگری دارد . وارد کارگاه که شدم در هر گوشه ای 
از حیاط هنرش دیده می شد از مجسمه های سفالی گرفته تا گلدان 
های مختلف و ظرف و تابه های سفالی که در کنار کوره منتظر بودند 
تا به بازی آتش و خاک بروند و آماده شوند تا این هنر به هر گوشه 

ای از این شهر و جهان راهی شوند.
کارگاه اصلی آن که در آن کار اصلی نقش بستن هر ظرف را انجام 

می داد در گوشه انتهایی سمت راست حیاطش بود.
وقتی وارد شدم در گوشه ای از کارگاه نشسته بود زیر دستش یک 
تخته گردان کوچک بود که با دستانش و آمیخته کردن آب و گل و 

هنر ظرفی درست می کرد با برند گیلان.
مشغول آماده کردن خمره ای بود که یکی از مشتری هایش سفارش 

آن را داده بود کنارش نشستم تا کمی با او گفت و گو کنم .
ابتدا از او خواستم تا خود را معرفی کند و بگوید که این هنر را از کی 
و چگونه انتخاب و یاد گرفته است، اسمم عطیه روشنفکر است از 8 
سالگی کار سفال را انجام می دهم سفالگری را از مادرم یاد گرفتم و 

تا الان که ۵8 سالم است هنر اجدادی خود را ادامه می دهم.

کار  این  به  همسرش  و  خانواده  همراه  به  اینکه  بیان  با  روشنفکر 
مشغول است، گفت: علاوه بر خودم ۴ نفر دیگر به طور مستقل اینجا 
با من کار می کنند و با همین چرخ و تخته کوچک اقتصاد کوچک 

خانواده خود را می چرخانند.
وی گفت: گمج در گیلان از نظر کاربردی ظرفی است که در آن 
غذاهای محلی را طبخ می کنند و در هر روستایی اسم ها و مدل 
های مختلفی وجود دارد که بارز ترین نمونه و معروف ترین آن همان 

گمج و نوخون است که رنگ سبز دارد.
روشنفکر ادامه داد: گمج مثل بچه کوچک می ماند و باید از آن به 
درستی مراقبت کرد و مقابل نور شدید آفتاب قرار نگیرد بعضی از 
گمج ها هم هستند که خاک آن ها کاربرد آتش را ندارند و وقتی 
روی حرارت شعله قرار می گیرند زیر آن ها ترک می خورد این گمج 
ها خاکشان مناسب گمج نیستند و یا ماشینی هستند که بیشتر از 

۴۵۰ حرارت ندیده اند ولی گمج هایی که با دست ساخته می شوند 
2۴ ساعت در کوره می مانند و تا 11۰۰ در جه حرارت می بینند تا 

مقاومت بالایی پیدا کنند.
او با اشاره به این که خاک گمج خاک مخصوص روستای جیرده 
است که بهترین خاک برای این سفال است اضافه کرد: این خاک 
مقاومتش در برابر شعله از همه جا بیشتر است به همین دلیل هم 

جیرده مهد سفال گیلان گفته می شود.
روشنفکر می گوید: از همه جای ایران و حتی خارج مشتری دارم و 
سفارش می گیرم و همین چند وقت پیش 12 مشتری خارجی داشتم 

که به دنبال خرید گمج گیلان بودند.
متعددی عرضه و  نمایشگاه های  در  را  آثار خود  اینکه  بیان  با  وی 
به نمایش گذاشته است ادامه داد: با این که گمج و سفال گیلان 
هنری است که در سراسر جهان شناخته شده است اما تا اکنون در 

روستایمان جشنواره و نمایشگاهی ای برای آن برگزار نشده است.
این هنرمند گیلانی، هنر سفالگری را جذاب می داند و می گوید: اگر 
به هنر سفالگری توجه شود، منبع درآمدی برای خانواده های روستایی 
ایجاد می شود. باید از هنرمندان حفاظت شود، زیرا آنان تمام وقت 
به  از گذشتگان  نگه داشتن هنری می کنند که  زنده  را صرف  خود 

ارث برده اند.
او می گوید دستانمان موقع کار گِلی است ولی توی همین گِل ما پول 

درمی آوریم و زندگیمان را می چرخانیم.
از حمایت کم مسئولان نسبت به این هنر اشاره کرد و  روشنفکر 
گفت: نباید با بی توجهی به هنرهایی مانند سفالگری و گمج سازی 
باعث از بین رفتن آنها شویم ما که خودمان تولید کننده هستیم و 
بدون هیچ امکاناتی فروشندگی می کنیم و همین جا با همین دست 
محصولی می سازیم که هنر گیلان است اما متاسفانه ما تولید را 
داریم ولی از دست حمایت جا مانده ایم همین موضوع باعث می شود 
تا آینده شغلی افرادی مانند ما به خطر بیفتد؛ به همین دلیل کسی 

رغبت نمی کند تا در این حوزه فعالیت کند. 
فرزاد رشیدی معاون صنایع دستی استان گیلان در گفت و گو با ایسنا 
با بیان اینکه بسیاری از هنرمندان سفال استان گیلان در نمایشگاه 
های استانی و خارج استان شرکت داشته اند گفت: صنابع دستی یکی 

از مولفه هایی برای جذب گردشگران است.
وی با اشاره به این که سفال گیلان به عنوان یکی از میراث ملی 
ثبت جهانی شده است که شامل میراث روستای جیرده نیز می باشد 
ادامه داد: ثبت نشانه جغرافیایی این منطقه نیز با همکاری شرکت 

های تعاونی در حال انجام است.
رشیدی ادامه داد: 21 هزار هنرمند هنرهای سنتی و صنایع دستی 
بانوان  را  آنان  فعالیت هستند که 8۰ درصد  به  در گیلان مشغول 

تشکیل می دهند.
وی افزود: تاکنون بیش از شش هزار هنرمند هنرهای سنتی و صنایع 

دستی استان بیمه شده اند.
به گزارش ایسنا، فعالیت زنان و مردان در تولید انواع صنایع دستی 
استان که با شوق و اشتیاق هنرمند آن تهیه و تولید می شود به یقین 
از ماندگار ترین تصاویر ثبت شده در ذهن گردشگران خواهد بود پس 
با حمایت و توجه به آن می شود مانع به فراموشی سپردن هنرهایی 

شد که قدمتی دارند به پهنای تاریخ.

ــمند گیلانی؛ دانش با یک  گفتگو 

»گمج« هنر دستی که برند گیلان است

دکتر سجاد عبدی،  با استفاده از متد درمانی خود در درمان دیابت و همچنین 
درمان فلج های مربوط به سکته مغزی به نتایج چشمگیری دست یافته است
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آزمون جامع 
و هنر گیلان  فرهنگ 

در خردادماه

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان گیلان گفت: دومین آزمون جامع و بیست و هشتمین 
آزمون ادواری استانداردهای مهارتی بخش فرهنگ و هنر در خردادماه برگزار می شود.

به گزارش ایسنا ، فیروز فاضلی در جمع خبرنگاران، از برگزاری آزمون جامع فرهنگ و هنر در 
گیلان خبر داد و اظهار کرد: دومین آزمون جامع و بیست و هشتمین آزمون ادواری استانداردهای 
مهارتی بخش فرهنگ و هنر سال تحصیلی 98-9۷ روز جمعه، 31 خردادماه جاری همزمان با 

سراسر کشور در گیلان برگزار می شود.
با بیان اینکه شروع معرفی داوطلبان به آزمون جامع مهارت آموزان از 21 اردیبهشت ماه  وی 
جاری است، افزود: مدیران مراکز مهارت آموزی استان برای ثبت نمرات میان  ترم فراگیران خود 
www.« نشانی  به  هنر  آزمون  به سامانه  مراجعه  با  دارند  فرصت  تا چهارم خردادماه  حداکثر 

azmoonehonar.ir« اقدام کنند.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان گیلان درباره تاریخ ثبت  نام آزمون ادواری نیز یادآور شد: 
داوطلبان شرکت در آزمون ادواری می توانند با مراجعه به سامانه از 1۵ اردیبهشت ماه لغیات 18 

خردادماه ثبت  نام کنند.
وی اضافه کرد: آزمون خردادماه سال جاری شامل کلیه فراگیران ورودی مهرماه و دی ماه سال 9۷ 
است که تا زمان برگزاری آزمون، ساعات آموزش استانداردهای مهارتی خود را در مراکز مهارت 

آموزی به پایان رسانده اند.
فاضلی خاطرنشان کرد: کلیه غائبین و مردودین سنوات گذشته نیز که حداقل در یکی از آزمون های 

جامع شرکت کرده باشند، مجاز به معرفی و شرکت در آزمون خردادماه هستند.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گیلان بیان کرد: در حال حاضر 2۶ مرکز مهارت آموزی زیر نظر 

این اداره کل با حدود ۵۰۰ هنرجو در استان مشغول به فعالیت هستند.

عیسی پاشاپور 
برای  روادید  لغو 
جمهوری  اتباع  سفر 
آذربایجان به ایران و 
گذر  برای  آن  صدور 
ایرانیان به آن کشور 
بر  علاوه  همسایه، 

دوگانگی در روابط اجتماعی دو کشور، مانعی برای 
فعالیت بیشتر تجار و صادرکنندگان در آستارا محسوب 

می شود.
جمهوری  و  ایران  بین  روادید  که   1389 سال  از 
آذری  اتباع  برای  طرفه  یک  به صورت  آذربایجان 
برداشته شد، زمینه ورود و خروج و حمل کالا برای 
تجار و شهروندان آذری تسهیل شده و شهرستان 
مرزی بندر آستارا روزانه حضور نزدیک به سه هزار 
تبعه آذری را شاهد است و آنان اقلام مورد نیاز خود 
را که دولت جمهوری اسلامی ایران برای اغلب آنها 
یارانه می پردازد، به لحاظ تفاضل ریال با منات)پول 
قیمت  ترین  نازل  با  آذربایجان(  جمهوری  رایج 

خریداری و از مرز خارج می کنند.
تجار،  بخصوص  و  ایرانیان  که  است  حالی  در  این 
صادرکنندگان و واردکنندگان گیلانی باید برای سفر 
به جمهوری آذربایجان روادید تهیه کنند و به طبع، 
هزینه های آن مانعی برای رونق و شتاب لازم در 

تجارت بین المللی است.
این موضوع بارها از سوی مسئولان بندر مرزی آستارا 
بخصوص نماینده مردم این شهرستان در مجلس 
شورای اسلامی برای نمایندگان و وزیر امور خارجه 
مطرح و موجب حضور و پاسخگویی دکتر ظریف در 
پیگیری  با وجود  اما  اسلامی شده  مجلس شورای 
روادید  لغو  و  نداشته  نتیجه ای  تاکنون  های لازم، 

جمهوری آذربایجان در حد آرزو مانده است.
گویا یکی از دلایل لغو یک طرفه روادید، اشتیاق اتباع 
آذری برای سفر به اماکن زیارتی ایران نظیر مشهد 
مقدس و قم بوده است و ایران نمی خواهد با اقدامی 
متقابل، صدور روادید برای آنها را رایج کند اما در 
هر صورت، شیوه تبعیض گونه در روابط اجتماعی دو 
کشور، به ضرر مردم مرزدار و مرزنشین آستارا و سایر 

شهرهای مجاور تمام می شود.
مراکز  و  ساحلی  بازار  امروز  اقتصادی  رونق  تفاوت 
اقتصادی آستارا با سال های گذشته، نشانگر تاثیر 
منفی مانعی به عنوان روادید بر شکوفایی اقتصادی 
در کاهش  یقین،  به  و  است  این شهرستان مرزی 
خروج گردشگران و مسافران از این نقطه مرزی نیز 

تاثیرگذار است.
جمهوری آذربایجان در مقابل پیگیری های مسئولان 
ایرانی برای حذف روادید، امکان صدور آن را برای 
ایرانیان در مرز و فرودگاه های خود فراهم کرده و هر 
چند این اقدام گامی برای سهولت رفت و آمد به آن 
کشور است، اما وجود سه مرز آبی، خاکی و ریلی و 
زمینه ترویج گردشگری سلامت و مذهبی از طریق 

مرز آستارا، حذف روادید را می طلبد.
مطالبه مردم آستارا و تجار استان گیلان در خصوص 
حذف روادید برای سفر به جمهوری آذربایجان و رواج 
گذر مرزنشینان تا شعاع ۴۵ کیلومتر کشور همسایه، 
در سفر رئیس جمهوری به گیلان در اسفند 9۷ نیز از 
سوی مسئولان استان و آستارا مطرح شد و مسئولان 
مردم  حق  بر  مطالبه  این  تحقق  برای  رتبه  عالی 
مصمم هستند، اما به نظر می رسد تا عملیاتی شدن 

و تعبیر آن رویای شیرین، فاصله ای دور وجود دارد.

یادداشت

رئیس انجمن جنگلبانان ایران گفته، 3۰ سال دیگر جنگلی در شمال کشور نخواهیم داشت. 
آیا راهی برای نجات از این وضع بحرانی هست؟

به گزارش ایسنا، یکی از اعضای شورای هماهنگی شبکه ملی محیط زیست و منابع 
طبیعی کشور تأیید کرده که جنگل های شمال از سه میلیون و ۶۰۰ هزار هکتار به یک 
میلیون و 8۰۰ هزار هکتار رسیده یا به عبارتی از هر سه درخت در شمال کشور تنها یکی 

باقی مانده و تراکم جنگل از بین رفته است.
کارشناسان از طرح های نیمه کاره برای پیشگیری از این روند می گویند و نبود بودجه لازم 
برای احیای جنگل ها. اگرچه نه همه راه ها به پول ختم می شود و نه در شرایط بحرانی، پول 
می تواند راهگشا باشد. در این گیرودار سه سال است که پویشی در مازندران به نام »پروژه 
باغ های هیرکانی« راه اندازی شده و طی این مدت توانسته ۶۰ هزار نهال از گونه های 
دیرزیست و منحصر بفرد مخصوص جنگل های شمال را در محوطه های محافظت شده 
کل استان مازندران در خاک بنشاند تا آن طور که محمد نجاتی یکی از بنیانگذاران این 
پویش می گوید حساسیت جامعه را نسبت به این موضوع بالا ببرند و نشان دهند دارایی و 
ثروت مردم دقیقاً چیست. به گفته وی، این پروژه ویترینی است برای درک این مسأله که 

چگونه باید از جنگل ها محافظت کرد.
در نگاه اول، جنگل های شمال آنقدر انبوه به نظر می رسد که نمی شود باور کرد تا چه اندازه 
وضع خراب است اما برای کسانی که سال ها در آن فضا زندگی کرده اند، دیدن لاغر شدن 
هرساله آن کاملًا محسوس است؛ از جنگل های شیرگاه گرفته تا جنگل های الیمستان که 
هر دو پاک تراشی شده تا ویلاهای میلیاردی که روی تپه ها روییده، کامیون هایی که در 
جاده های جنگلی مشغول جا به جا کردن چوب قاچاق هستند و… اینها تنها نمونه هایی 

کوچک از بلایی است که بر سر خطه سبز شمال آورده ایم.
او  رفتن جنگل ها می اندیشند.  بین  از  روز  فردای  به  مولانا  مثل مسعود  اما  خیلی ها 
جنگل تراشی را سنگ بنای تغییر اقلیم می داند و می گوید: »اندام درخت، دی اکسید کربن 
را جمع و به خاک منتقل می کند که در ترکیب با باکتری های خاک ماده مفیدی به نام 
»هوموس« می سازد. هوموس در واقع خاک مرغوبی است که برای بازیابی جنگل بسیار 

مفید است. اما وقتی ما این خاک را که در طول سال ها حاوی مقادیر عظیمی دی اکسید 
کربن شده به بهانه توسعه زمین کشاورزی یا باغ شخم می زنیم، بخش زیادی از دی 
اکسید کربن را دوباره آزاد می کنیم. بنابراین جنگل تراشی یکی از مهم ترین دلایل تغییر 

اقلیم است.«
او در ادامه به مصائب دیگری اشاره می کند که در کنار هم ارمغانی جز نابودی محیط 
زیست ندارد: »در واقع با از بین رفتن جنگل ها هم ظرفیت جذب دی اکسید کربن را از 
دست می دهیم هم فضای سبز، هم رطوبت، هم تنوع زیستی، هم ذخیره آبی که جنگل ها 
در خود دارند و هم خاک را فرسایش می دهیم که به سیل منجر می شود.« مولانا با اشاره 
به شاخص های سازمان ملل در خصوص حداقل پوشش گیاهی یک کشور می گوید: 
»کشورهایی که حداقل 2۵ درصد مساحت آنها پوشش گیاهی داشته باشد از نظر محیط 
زیستی فقیر حساب می شوند در حالی که میزان پوشش گیاهی ما تنها ۷ درصد است و 
شما ببینید ما چقدر در این زمینه فقیر هستیم. مازندران با جنگل هایش مازندران شده وگرنه 
اگر درخت را از آن بگیرید دیگر رطوبتی ندارد. الان هم که سال هاست از همه جای کشور 
هجوم آورده اند تا به هر شکلی جنگل را بتراشند و ویلا بسازند. آنقدر این پدیده گسترش 

پیدا کرده که دیگر جنگلی نمی بینید.«
او معتقد است برای جلوگیری از این وضعیت باید اراده ای حاکمیتی وجود داشته باشد: 
»سازمان جنگل ها قدرت مقابله با این وضعیت را ندارد و تا قوه قضائیه پشت قضیه نباشد، 
تا نمایندگان مجلس پشتیبانی نکنند، کاری پیش نمی رود. در کنار همه اینها خصوصاً باید 
روی مردم کار کرد و آنها را توجیه کرد تا در این زمینه مشارکت کنند. الان در همه جای 
دنیا طرح های زیست محیطی با مشارکت مردم پیش می رود درحالی که در ایران مردم 
اعتمادی برای مشارکت در چنین برنامه هایی ندارند و خود حاکمیت هم سرمایه گذاری 

مناسبی در این زمینه نکرده است.«
حالا برویم سراغ کسانی که سعی در پر کردن جای خالی احساس مسئولیت مردم نسبت 
به منابع طبیعی کردند. محمد نجاتی، حسین حسن پور، کاظم باقرزاده، مهران هاشمی و 
بهناز رضایی از جمله کسانی هستند که توانسته اند نه با پول بلکه با پشتکار و برنامه ریزی، 

کار بزرگی در این زمینه انجام دهند و حالا بعد از سه سال از شروع کار، تقاضای زیادی 
از شهرهای مخالف استان دارند تا پروژه »باغ های هیرکانی« را آنجا هم اجرا کنند. محمد 
نجاتی که هم فعال زیست محیطی و هم عضو شورای عالی شبکه سازمان مردم نهاد 
استان مازندران است از شروع کار می گوید: »بعد از تجربه 3۷ برنامه احیا در جنگل های 
کشور و فعالیت در سازمان های مردمی به این نتیجه رسیدم که باید یک کار اساسی بکنیم 
و برای نخستین بار در ایران پروژه ای طراحی کنیم به نام پروژه باغ های هیرکانی. ابتدای 
کار کسی باور نمی کرد این کار عملی شود اما پارسال توانستیم به صورت وسیع در سطح 
شهرها و روستاهای استان این کار را اجرایی کنیم و امسال هم پیشنهادات زیادی در استان 
داریم. از سه سال پیش روی ۴۰ تا ۵۰ نقطه در شهرهای مختلف مازندران کار کرده ایم 
و سازمان های مردم نهادی مانند حامیان محیط زیست بابلسر و کانون طبیعت و سلامت 
قائمشهر هم فعالانه با ما همکاری کرده اند. اداره کل منابع طبیعی استان هم به صورت 
مجانی به ما نهال می دهد تا آن را توزیع کنیم و تقریباً همه شهرداری های استان بجز یک 

شهر با ما همسو هستند و همکاری می کنند.«
نجاتی راهکار ابتدایی برای برون رفت از انفعال را عملگرایی صرف می داند و می گوید: 
»ما سعی کردیم با عوامل ناپایدار توسعه پایدار را عینی کنیم.« این گروه چند نفره ابتدا 
سعی کردند نهال ها و گونه های خاص جنگل های هیرکانی را انتخاب کنند که دیر زیستی 
دارند و سازگار با محیط هستند مانند توسکا، افرا، نمدار، گلابی وحشی، ون، بلوط و… آنها 
نهال ها را در گوشه خیابان نمی کارند چون هم هزینه نهال ها بالاست و هم مراقبت خوبی 
از آنها نمی شود. آنها حتی این درختان را در جنگل ها هم نمی کارند که دام ها در زمان چرا 
به آنها لطمه بزنند یا گردشگران و مردم عادی آنها را خراب کنند. آنها این نهال ها را در 
مکان های حفاظت شده مانند ادارات، پارک ها، دانشگاه ها، بیمارستان ها و روستاها می کارند 
و سعی می کنند با گفت وگو و مذاکره با روستاییان آنها را برای حفاظت ترغیب کنند. نجاتی 
می گوید: »خدا را شکر حالا می بینم جوامع محلی و مردم برای حفاظت از نهال ها داوطلب 
شده اند. الان هم دانشگاه علوم پزشکی بابل 2 و 2 دهم هکتار از عرصه دانشگاهی را به 

ما اختصاص داده تا در آن کاشت این درختان را شروع کنیم.«

نجاتی که می گوید حالا گروه چند نفره شان به گروهی ۴۰۰ نفره تبدیل شده دلیل 
نامگذاری این پروژه را این طور تعریف می کند: »ما به شکلی حساب شده این مجموعه 
را طراحی کردیم تا در کل استان به یک شکل دیده شود. باغ هم به خاطر این است که 
ما نمی خواهیم جنگل درست کنیم چون جنگل دارای اکوسیستمی خاص است که اگر 
بخواهیم هم نمی توانیم ایجاد کنیم. هویت باغ هم به ما ایرانی ها نسبت داده می شود. به 
هرحال 2 هزار و ۵۰۰ سال پیش مجموعه پاسارگاد باغ داشته و در جاهای مختلف ایران 
هم باغ های قدیمی بسیاری وجود دارد. هیرکانی هم اسم تاریخی و علمی جنگل های 
شمال است. ما در این پروژه صنوبر، اکالیپتوس و اقاقیا نمی کاریم بلکه فقط گونه های 

منحصر بفرد و بی همتای شمال در دستور کار است.«
او تعریف می کند که بعد از کاشت روی هر ردیف از درخت های هم نام شناسنامه ای 
می گذارند تا مردم شناخت درستی از درختان پیدا کنند: »مجموعه ما درصدد ایجاد ویترینی 
است تا کالاهای طبیعت خودمان در جنگل را برای مردم نمایش دهیم. بگوییم داشته های 
شما و ثروت و ویژگی شما این است و امیدواریم چون آگاهی و دانش، مسئولیت و تعلق 
ایجاد می کند. قبل از مراسم کاشت هم با مردم صحبت می کنیم و آنها را با وظایف 
نگهداری این درختان آشنا می کنیم. آنها قرار نیست از آن درختان در محوطه های محصور 
مراقبت کنند بلکه این آشنایی سبب می شود وقتی به جنگل می روند تا آتشی روشن کنند 
یا اگر روزگاری خواستند درختی را قطع کنند و جایش ویلا سبز کنند، بدانند آن درختان چه 

گونه هایی هستند و این تعلق باعث شود دست از این کار بکشند.«
با حرف های محمد نجاتی یاد فیلم مستند »نمک زمین« اثر ویم وندرس می افتم که در 
مورد زندگی سباستیائو سالگادو، عکاس شهیر برزیلی است. سالگادو وقتی در سال 2۰۰1 
بعد از سال ها سفر و عکاسی از اتفاقات مهم دنیا و حیات وحش به خانه پدری در برزیل 
بازگشت و دیگر خبری از پوشش گیاهی در آن منطقه پیدا نکرد، دست به کار شد و به 
همراه همسرش 3، 2 میلیون درخت در آن حوالی کاشت که حالا محل زندگی 1۷۰ گونه 
پرنده است. او یک سازمان مردمی در این زمینه تأسیس کرد که حالا یکی از بزرگ ترین 

سازمان های احیای پوشش جنگلی در جهان است. پس مشکل فقط بودجه نیست.

به  فارغ التحصیلان رشته حقوق، طرحی  برای  اشتغال زایی  با هدف 
منظور حذف ظرفیت از آزمون وکالت در حال حاضر در کمیسیون 
قضایی مجلس شورای اسلامی مطرح است. در این طرح به جای 
تعداد  و  رتبه  میانگین  قبولی،  نمره  داشتن حداقل  و  تعیین ظرفیت 
شرکت کننده ملاک است که با توجه به آزمون های برگزارشده و به 
نیز می تواند معیار قبولی  از 2۰  گواهی صاحب نظران، اخذ نمره ۴ 
در آزمون وکالت باشد. این طرح حاوی موارد نگران کننده دیگر نیز 
می باشد اما در این نوشتار، به نقد ایده طراحان طرح در حذف ظرفیت 
از آزمون وکالت با نادیده گرفتن ضروریات امر و عواقب زیانبار آن به 

شرح آتی الذکر، پرداخته می شود. 
مصوب  وکالت  پروانه  اخذ  کیفیت  قانون  یک  ماده  اساس  بر  ـ   1
13۷۶هر ساله به طور منظم کمیسیون تعیین ظرفیت جذب وکیل 
انقلاب  از رئیس دادگستری استان، رئیس دادگاه  نیاز )مرکب  مورد 
هر استان و رئیس کانون وکلای دادگستری حوزه قضایی مربوطه( 
برگزار می¬شود. به رغم اینکه اکثریت عددی این کمیسیون با قوه 
قضائیه است، اما نیازسنجی کمیسیون بر اساس مؤلفه های منطقی و 
عقلایی منجر به تعیین ظرفیت تعداد وکیل در حوزه کانون وکلای 
متبوع است. تأکید می شود که مبنا و هدف ماده 1 قانون مذکور، تعیین 
تعداد وکلای مورد نیاز هر حوزه قضایی است و نه تشخیص و تعیین 
میزان جذب فارغ التحصیلان حقوق دانشگاه ها و مؤسسات آموزشی 

در حرفه وکالت!!!
با توجه به چنین ضرورتی، مرجع تعیین نیاز، دو عضو قضایی و یک 
عضو از کانون وکلای دادگستری است. اعضای کمیسیون نه تنها از 
تعداد وکلای موجود و نیز تعداد وکلای مورد نیاز برای سال جدید 
علم و اطلاع دارند، بلکه از ظرفیت دادگستری و کانون وکلا برای 
آموزش علمی و عملی وکلای جوانی که باید دوره ی کارآموزی را طی 
نمایند نیز آگاهی دارند. هر طرح یا لایحه پیشنهادی از جمله طرح 
موضوع نقد حاضر که منطق و مبنای ماده 1 قانون کیفیت اخذ پروانه 
و امکانات موجود در کانون ها و دادگستری هارا نادیده گیرد، مصداق 

تکلیف ما لایطاق خواهد بود.
2 ـ همچنان که در حوزه قضایی هر کانون، کمیسیونی، مرجع احراز 
ظرفیت وکلاو نیز احراز امکانات علمی و عملی برای آموزش وکلاست، 
ضرورت دارد که هیأتی در سطح کلان در کشور تشکیل و این هیأت 
از پذیرش بیشتر در  را تعیین و  نیاز دانشجویان حقوق  میزان مورد 
این رشته سخت مخالفت به عمل آورد.همچنین بسیار ضروری است 
و مؤسساتی صورت  دانشگاه ها  کیفیت  مورد  در  میدانی  مطالعه  که 
گیرد که در هر شهر کوچک و بزرگ و در هر دانشگاه معتبر و غیر 
معتبر به پذیرش دانشجوی حقوق مبادرت ¬می نمایند. دانشگاه ها و 
برای رشته حقوق  ثابت  مؤسساتی که گاه هیچ عضو هیأت علمی 
نداشته و هر فردی به صرف داشتن مدرک کارشناسی ارشد و دکترای 
دروس  تدریس  اجازه  رشته حقوق(  غیر  مواردی حتی  در  )و  حقوق 
رشته حقوق رامی یابد. خروجی چنین دانشگاه هایی، فارغ التحصیلانی 
است که حقیقتاً در پایان دوره تحصیلی و در مقایسه با دانشجویان 
تحصیل کرده از دانشگاه های معتبر، خود را بسیار مغبون و متضرر دیده 

و پول پرداختی و عمر صرف شده را تفویت مسلم می انگارند.
3 ـ در زمانه و زمینه ای که معدودی دانشگاه معتبر در سطح کشور 
به پذیرش محدودی دانشجوی حقوق همت ¬می گماردند، قانونگزار 
به صرافت دریافت که وکالت، مهارت و تخصصی است که به صرف 
فارغ التحصیلی شخص از یک دانشگاه معتبر، نمی توان پروانه وکالت 
را به وی اعطاء نمود. بلکه ضروری است فارغ التحصیل حقوق آن 
دانشگاهمعتبر از عهده آزمون سخت ورودی برآید، سپس هجده ماه 
کارآموزی وکالت را طی نماید و در آن مدت تحت نظر یک وکیل 
سرپرست با ده سال سابقه کار وکالت فعالیت نماید. همچنین ضروری 

است که شخص کارآموز در محاکم قضایی مختلف شاهد محاکمات 
باشد و پرونده های مطروحه را خلاصه و سپس در آزمون سخت اختبار 
پذیرفته و آنگاه به اخذ پروانه وکالت پایه یک نائل گردد. جالب توجه 
اینکه در دوره کارآموزی هجده ماهه به جهت ضرورت حفظ حقوق 
شهروندان و احتراز از اشتباهات غیر قابل جبران، وکیل جوان حقاخذ 
پرونده های وکالتی مهم را نخواهد داشت. مبنای مقرره مذکور، حمایت 
از شهروندانی است که جان، مال، اعتبار و آبروی آنها باید توسط وکیل 
پاسداری گردد. واضح است فردی که از عهده این فرایند مهم برآید، 
توان حداقلی برای انجام وکالت سالم را خواهد داشت. پر مسلم است 
که متضرر از نادیده گرفتن فرایند مذکور، شهروندانی هستند که اتفاقاً 
یکی از حقوق شهروندی آنها، وجود وکیلی دارای علم و دانش است 
و این مهم جز با رعایت شرایط سابق الذکر محقق نخواهد شد. پنهان 
شدگان پشت شعار اشتغال زایی باید به این پرسش مهم پاسخ دهند 
که در صورت حذف ظرفیت از آزمون وکالت، چه ساز و کاری برای 
تضمین حقوق دفاعی شهروندان وجود دارد که به یک وکیل با دانش 
نیازمندند. چه ساز و کاری وجود دارد که ناآگاهی و دانش کم وکیل که 
بدون آزمون به اخذ پروانه وکالت نائل شده است، به اقسام آسیب های 
اجتماعی، اقتصادی و قضاییمنجر نگردد؟! آیا معقول است که منافع 
بلندمدت جامعه ی نیازمند تخصص و علم را فدای منافع کوتاه مدت 

حامیان شعار اشتغال زایی نماییم؟
۴ ـ به رغم وجود شریف ترین و آزاده ترین انسان ها در نهاد کانون 
وکلا،گویی اراده ای وجود دارد که در رسانه های رسمی، وکیل را فردی 
شیاد و پول پرست معرفی کهبرای رسیدن به پول، بدیهی ترین اصول 
این که بستر و خروجی  از  پا می گذارد!!! صرف نظر  را زیر  حقوقی 
وکالت فاسد، ارتباطی به نهاد وکالت نداشته و آن را در جای دیگری 
باید جستجو نمود، اما به مانند هر شغل و صنفی، در نهاد وکالت نیز 
محدودی متخلف وجود دارند که مشتریان دادسرا و دادگاه انتظامی 
کانون وکلا بوده و در این نهاد نظارتی، تخلفات آنها با سخت ترین 
به  که  بود  خواهد  جا  به  بسیار  می شود.  داده  پاسخ  اجرا ها  ضمانت 
همان نسبت که از این وکلاء و عملکردشان نقل می شود عملکرد 
دادسراها و دادگاه های انتظامی کانون وکلا در تضمین سلامت شغل 
وکالت نیز مد نظر قرار گیرد. جالب توجه اینکه در برخی موارد هیأت 
مدیره های کانون های وکلا به برخی متقاضیان پروانه وکالت به علت 
سوء شهرت پروانه وکالت اعطاء نمی نماید و یا به موجب آراء دادگاه 
محروم  وکالت  انجام  از  وکیلی  دادگستری،  کانون وکلای  انتظامی 

به  انتظامی قضات  دادگاه  در  اشخاصی  اعتراض چنین  اما  می شود. 
نقض تصمیم هیأت مدیره یا دادگاه انتظامی کانون منتهی وبه شخص 
مذکور اجازه انجام وکالت اعطاء می شود!؟ این مقدمه به آن جهت 
بیان شد که تبلیغ درآمد و رفاه وکلا با نادیده گرفتن اصول اخلاقی 
دور از واقعیت استو بسیاری از وکلای عضو کانون های وکلا برای 
با مشکل مواجه  پرداخت هزینه های دفتر، منشی و غیره به شدت 
اشتغال می جویند.  برای  چاره ای  کانون  مدیره های  هیأت  از  و  بوده 
بسیارانی با تودیع پروانه وکالت به جهت عدم تأمین حداقل هایزندگی 
به مشاغل حقوقی دیگر روی می آورند. دربستری که باید طرحی نو 
اثبات  برای  و  درانداخت،  کار  جویای  و  سالم  وکلای  اشتغال  برای 
حسن نیت به طور مثال با تهیه طرحی به حذف مؤسسات حقوقی 
مرکب از افراد متنفذ مبادرت نمود )که بدون داشتن پروانه وکالت به 
انجام مشاوره و قبول پرونده وکالتی، مبادرت می کنند، و کسب و کار 
پر رونقی را نیز به هم زده اند(، عده ای با طرح پیشنهادی خود مبنی بر 
حذف ظرفیت، به دنبال از بین بردن همان آبباریکه ای هستند که در 
صورت تصویب،امید حداقلی را از شغل وکالت می زداید. حذف ظرفیت 
از آزمون وکالت در این حالت عملًا به تولید بیکاری منجر می گردد. 
اگر تا دیروز فارغ التحصیل بیکار داشتیم از این پس باید شاهد وکیل 
بیکار باشیم. آیا جایگزین کردن فارغ التحصیل بیکار با وکیل بیکار، 
هنری است که باید به آن دلخوش بود؟ جدای از لغوو عبث بودن این 
جایگزینی، به نظر می رسد کهنه تنها تالی فاسد وکیل بیکار، بیش از 
فارغ التحصیل حقوق بیکار باشد، بلکه بیم آن خواهد رفت که وکلای 
بیکار )که توقعات و مطالبات آن به مراتب بیشتر از فارغ التحصیلان 
بیکار است(، با بکارگیری امتیاز پروانه وکالت به منظور کسب هزینه ها 

و درآمد به شیو ه های نامشروع و خلاف شأن وکالت متوسل شوند.
نتیجتاً جان، مال و آبرو و اعتبار آحاد مردم دستخوش مطامع نامشروع 
و  افکار عمومی مخدوش  نزد  دادگستری  وکیل  مآلًا چهره  و  شده 

موجب بدبینی جامعه به حرفه وکالت خواهد شد.
۵ ـ مزیت آزمون ورودی سخت و وجود ظرفیت مشخص در آزمون 
ورودی وکالت، تلاش بسیار فارغ التحصیلان حقوق برای احاطه به 
مواد درسی مورد نیاز وکالت است. بسا دانشجویان حقوقی که پس از 
فارغ التحصیلی، متوجه ضرورت درس خواندن شده و آزمون ورودی 
وکالت و نیز سایر آزمون ها، انگیزه آنها در مطالعه و آموزش شده باشد. 
به سخن دیگر، در آشفته بازار مدرک گرایی امروز، مدرک کارشناسی 
حقوق، مثبت دانش و سواد فارغ التحصیل نیست، بلکه اتفاقاً قبولی در 

آزمون سخت وکالت و در بستر رقابت سخت برای رسیدن به ظرفیت 
حذف  می کند.  اثبات  را  شخص  دانش  و  سواد  که  است  نیاز  مورد 
ظرفیت کهعملًا به معنای حذف آزمون ورودی است، انگیزه تلاش و 
مطالعه را سلب و دانش حقوقی را بیش از پیش در معرض اضمحلال 
و زوال قرار می دهد. طرح پیشنهادی از این رو مصداق خاک پاشیدن 

بر چشم علم حقوق، حرفه وکالت و غایت آن، عدالت است.
پرواضح است که راه حل معقول و منطقی، تغییر نگرش در سیاست 
پذیرش  کردن  محدود  است.  حقوق  رشته  در  گذاری هایآموزشی 
به  حقوق  دانشجوی  پذیرش  منحصرکردن  و  حقوق  دانشجویان 
بتواند ساز و  امکانات علمی خاص، شاید  با کیفیت و  دانشگاه هایی 
کار صدور پروانه وکالت برای فارغ التحصیلان حقوق را مشابه ساز 
رشته  فارغ التحصیلان  برای  پزشکی  نظام  پروانه  صدور  کارهای  و 
آزمون،  حذف  نهایتاً  و  ظرفیت  حذف  روز  آن  تا  نماید.اما  پرشکی 
بزرگترین تیشه به ریشه رشته حقوق و بزرگترین بی توجهی به حقوق 
شهروندانی است که در جستجوی وکیلبادانش هستند. موضوعی که 
افتاده است. گویی از  از نظر طراحان حذف ظرفیت، سخت مغفول 
موکل  اختیار  به  بلکه  ندارد،  نیاز  دانش  و  به سواد  وکیل  آنان،  نظر 
نیازمنداست. منتقدین این طرح بیش از اختیار وکیل، نگران دانش و 

آموزش وکیل هستند. بنابراین باید پرسید دانش یا اختیار؟
۶ ـ جدای از آنکه ضعف نظام آموزشی رشته حقوق در دانشگاه ها و 
نزد طراحان حذف ظرفیت، سخت مورد  متنوع،  آموزشی  مؤسسات 
آنان  نظر  از  نیز  وکالت  کارآموزی  مهم  موضوع  است،  بی توجهی 
ظرفیت  با  گیلان،  دادگستری  وکلای  کانون  است.  افتاده  مغفول 
آموزش  جهت  از  وکیل  نفر   ۷۰ حدود  از  کمتر  ساله  هر  پذیرش 
با  کارگاه ها،  و  کلاس ها  برگزاری  و  وکالت  کارآموزان  کاربردی 
توجه به امکانات مالی و مکانی محدود با مشکل مواجه است. مزید 
مالی  منابع  از  و  بوده  خودگردان  وکلا  کانون های  که  اینکه  اطلاع 
محدودی برخوردارند . وقتیساماندهی همین تعداد کارآموز برای انجام 
کارآموزی در دادگستری با اقسام اشکالات مواجه وانجام کارآموزی 
برای این تعداد محدود با صعوبت همراه است، حذف ظرفیت و وارد 
با  وکالت  به جرگه  دانش  فارغ التحصیلان حقوق کم  یکباره  کردن 
طراحان  نظر  از  گویی  شد؟!  خواهد  داده  پاسخ  کارآموزی  نظام  چه 
آنچه  بلکه  ندارد،  اهمیتی  نیز  انجام کارآموزی  طرح حذف ظرفیت، 
اهمیت دارداختیاری است که مردم باید به وکیل اعطاء نمایند و نه 
دانش وکیل. ممکن است ادعا شود که در طرح پیشنهادی، آموزش 
علمی و عملی کارآموزان وکالت نیز مدنظر قرار دارد. در این وضعیت 
طرح پیشنهادی از جهت تأمین بودجه دچار اشکال قانونی است. زیرا 
کانون های وکلا از نظر مالی خودگردان و مستقل از دولت و بودجه 
عمومی هستند. بنابراین تحمیل کارآموزان مازاد بر نیاز که خارج از 
توان مالی و امکانات اجرایی آموزشی کانون های وکلا است، بدون 

مشخص کردن منابع مالی اجرای طرح فاقد توجیه قانونی است.
دارند،  را  اگر طراحان طرح، دغدغه حقوق شهروندی  مراتب  به  بنا 
ضروری است به شهروندان متقاضی استفاده از خدمات وکیل نیز توجه 
نمایند. اگر اشتغال زایی مدنظر طراحان طرح است، باید فکری به حال 
وکلای بیکار موجود نمود. در وضعیتی که وکلای دارای پروانه وکالت، 
پیش گفته  حقوقی  مؤسسات  وجود  و  وکالت  ناامنی شغل  از  سخت 
نالانند، ادعای اشتغال زایی به موجب این طرح به شوخی شباهت دارد.

کانون های وکلا بر خلاف آنچه تبلیغ می شود، دنبال اعطای وکالت 
به عده ای خاص نیستند. کانون های وکلا دغدغه حقوق شهروندی 
شهروندان را دارند که باید جان، مال، آبرو و اعتبار آنها توسط وکیل با 
دانشو سواد پاسداری و حراست شود. طرح پیش گفته دانش را از وکالت 

زدوده و صرفاً اختیار را جایگزین می نماید.
هیأت مدیره کانون وکلای دادگستری گیلان

خاک پاشی در چشم عدالت
و پذیرش وکالت آموزش  بر طرح جامــع  نقدی 

یم یا افرا ؟ ویلا بکار
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ییس کمیته پاورلیفتینگ نابینایان جهان، یک گیلانی است ؟ آیا می دانید ر

وش هیات شطرنج گیلان استعدایابی به ر

برای آغاز ورزش 
هیچگاه دیر نیست

کمیته داوران یار 
دوازدهم پرسپولیس

به نظر می رسد آغاز ورزش در میانسالی می تواند 
خطر مواجهه با دو قاتل اصلی یعنی بیماری قلبی و 

سرطان را کاهش دهد.
به گزارش خط اول »نتایج پژوهشی جدید نشان 
داده است که برای آغاز یک برنامه ورزشی منظم 
به واقع هیچگاه دیر نیست. حتی برای افرادی که 
انجام ورزش سپری  بدون  را  دوران جوانی خود 
برنامه ورزشی منظم  دنبال کردن یک  کرده اند، 
در میانسالی می تواند همچنان احتمال مرگ به 
هر دلیلی را کاهش دهد. در این مطالعه وضعیت 
سلامت و الگوهای ورزشی در طول زندگی بیش 
مورد  آمریکایی  شهروندان  از  نفر  هزار   31۵ از 

بررسی قرار گرفتند.
در همین راستا پژوهشگران دریافتند، خطر مرگ 
همواره  خود  زندگی  طول  در  که  افرادی  برای 
ورزش می کردند، در مقایسه با افرادی که ورزش 
نمی کردند، طی مدت مطالعه 3۶ درصد کمتر بوده 

است.
افرادی که در  بود که  این  نکته جالب توجه  اما 
دوران جوانی ورزش نمی کردند، اما در دهه چهارم 
و پنج زندگی خود این کار را آغاز کردند نیز کاهش 
3۵ درصدی احتمال خطر مرگ زودرس را تجربه 

کردند.
ملی  مؤسسه  از  موریس،  سنت  پدرو  گفته  به 
سرطان آمریکا و رهبر تیم پژوهشی، این نشان 
می دهد که آغاز فعالیت جسمانی و ورزش منظم 
حتی در دوران میانسالی نیز دیر نیست. این نتایج 
می تواند بزرگسالانی که فعالیت جسمانی چندانی 
ندارند به دنبال کردن یک برنامه ورزشی منظم و 
جوانانی که در حال حاضر فعال هستند را به ادامه 

این روند در طول زندگی خود تشویق کند.
به نظر می رسد آغاز ورزش در میانسالی می تواند 
خطر مواجهه با دو قاتل اصلی یعنی بیماری قلبی و 
سرطان را کاهش دهد. پژوهشگران دریافتند نرخ 
مرگ و میر ناشی از بیماری قلبی در افرادی که 
از دهه چهارم و پنجم زندگی خود ورزش را آغاز 
ورزش  اصلًا  که  افرادی  با  مقایسه  در  می کنند، 
نمی کنند، ۴3 درصد کاهش داشته و خطر مرگ 

ناشی از سرطان نیز 1۶ درصد کاهش داشت.
نتایج این مطالعه بار دیگر اهمیت فعالیت جسمانی 
در ارتباط با وضعیت سلامت و خطر مرگ زودرس 
را نشان می دهد. چه در دورانی جوانی و چه در 
بزرگسالی ورزش را آغاز کنید، فواید این کار همواره 
وجود خواهند داشت. البته این به معنای آن نیست 
برای انجام ورزش در انتظار دوران میانسالی باقی 
مانده یا به دلیل کاهش مشابه خطر مرگ و میر 

نباید از دوران جوانی ورزش را آغاز کنید.
به گفته پژوهشگران، شرکت کنندگانی که در هر 
سنی بیشترین میزان ورزش را داشتند، در معرض 

خطر کمتری برای مرگ به هر دلیلی بودند.«

حتی اگه چهار هفته پیاپی رنگ برد ندیده ای باز 
خیالی نیست، صدر جدول را از دست نخواهی داد، 
چراکه یار دوازدهمت قرص و محکم از تو دفاع 

خواهد کرد.
جام های بین المللی که از دست رفت، لااقل با 
حمایت یار دوازدهم جام های داخلی را از دست نده

خطاب من به پرسپولیس است، تیمی که کمیته 
داوران مثل آب خوردن سر رقیبش در جام حذفی را 
برید تا یک پای فینال جام حذفی با روحیه ای تقریبا 
له شده پای به میدان بگذارد و شاید هم اصلا پای 

به میدان نگذارد.
صحبت از داماش است که در یک قدمی صعود به 
لیگ دسته اول، با یک پرچم اشتباه، آرزوهای نه تنها 
یک تیم، بلکه یک شهر را به باد داد و این تیم تا مرز 
انحلال پیش برود، پرسپولیس با این لطف کمیته 
داوران خیالش از کسب جام قهرمانی جام حذفی 

تقریبا آسوده است.
اما یار دوازدهم دست بردار نیست، پرسپولیس باید 
قهرمان لیگ برتر هم شود؛ از همین رو ابتدا با قصه 
شرط بندی تراکتورسازی را از پیش رو برداشتند، 
دیروز هم باز پرچمی اشتباه گل سالم استقلال را 
پرپر کرد تا امید این تیم برای قهرمانی کاملا از بین 
برود و فردا هم بدون شک نوبت سپاهان است تا 

قربانی گردد.
ای کاش ما نیز یار دوازدهمی این چنین داشتیم

خبر

بزرگ  سارنگ 
چنانی عضو هیات 
رییسه فدراسیون 

بیلیارد شد

طی حکمی از سوی هاشم اسکندری، رییس فدراسیون بولینگ، بیلیارد و بولس؛ سارنگ بزرگ 
چنانی به عنوان عضو جدید هیات رییسه این فدراسیون منصوب شد.

به گزارش خط اول، بزرگ چنانی که دو دوره مسئولیت ریاست هیات بولینگ، بیلیارد و بولس 
استان گیلان را بر عهده دارد، پیشتر عضو هیات رییسه سازمان لیگ فدراسیون نیز بوده است.

گفتنی است در متن حکم رییس فدراسیون، خطاب به سارنگ بزرگ چنانی آمده است: » با عنایت 
به مراتب تعهد، تخصص و تجارب ارزشمند جنابعالی، به وجب این حکم شما را به عنوان عضو 

هیات رییسه فدراسیون از تاریخ سی ام فروردین سال جاری تا پایان سال منصوب می نمایم.
امید است با اتکال به پروردگار متعال و در سایه توجهات حضرت صاحب الزمان )عج( در انجام 

وظایف محوله موفق و پیروز باشید. »
لازم یه ذکر است هاشم اسکندری رییس فدراسیون بولینگ، بیلیارد و بولس جمهوری اسلامی 

ایران، نایب رییس کنفدراسیون ورزش های بیلیاردی آسیا نیز هست.

برای کل مردم  بلکه  برای کوهنوردان،  نه فقط  رشته کوه هیمالیا 
دنیا شناخته شده است، رشته کوهی با قلل مرتفع بالای 8۰۰۰ متر 
در کشورهای نپال، پاکستان و تبت. امروزه هیمالیانوردی آرزوی هر 
تنها سال ها طول می  نه  آن  تحقق  که  آرزویی  است،  کوهنوردی 

کشد، بلکه ممکن است جان کوهنورد را نیز تهدید کند.
به گزارش خط اول ورزشی، در دنیا 1۴ قله مرتفع بالای 8۰۰۰ متر 
وجود دارد که عمده آنها در هیمالیا است، کوهنوردان هرساله شانس 
خود را برای صعود به بام دنیا امتحان می کنند، گروه معدودی موفق 
می شوند و گروهی تلاش نافرجام خواهند داشت. در کشور ما نیز 
کوهنوردانی هستند که شانس خود را امتحان کرده اند، یکی از این 

معدود کوهنوردان که از قضا گیلانی است، »آرمان حداد« است.
در کارنامه این کوهنورد گیلانی، در کنار صعود به قلل مرتفعی چون 
قله ۷13۴ متری لنین در قرقیزستان و یا قله ۶8۵۶ متری آمادابلام 
دیده  نیز  متر   8۰۰۰ بالای  قله  سه  به  موفق  صعود  سه  نپال؛  در 
میشود. وی سال 1388، به قله 81۶3 متری ماناسلوی نپال، سال 
139۵ به قله 8۰3۵ متری گاشربروم دو پاکستان و سال 139۶ به 
قله 8۰۴۷ متری برودپیک باز هم در پاکستان صعود کرد و نامش را 

در سایت 8۰۰۰ متریها ثبت نمود.
این هیمالیانورد 33 ساله به خبرنگار خط اول ورزشی می گوید: یک 
دهد،  ادامه  ورزش  این  به  تواند  می  سالگی   ۵۰ سن  تا  کوهنورد 
آماده باش  اعلام  باقیمانده  های  متری  هزار  هشت  به  بنابراین 

می کنم.
البته آرمان دو صعود نافرجام به قله 82۰1 متری چوآیو در تبت چین 
و قله 812۶ متری نانگاپاربات پاکستان نیز داشته است. خودش در 
صعود  یک  برای  فاکتورهایی  حال  هر  به  می گوید:  خصوص  این 
موفق لازم است، برای مثال وقتی شرایط آب و هوایی برای مدت 

طولانی مساعد نباشد کاری از دست کوهنورد برنمی آید.
لازم به ذکر است، یاداور شویم که تاکنون هیچ کوهنورد گیلانی 
برای صعود به قله هشت هزار متری حتی تلاش هم نداشته است 
و حداد جزو معدود هیمالیانوردان کشور محسوب می شود، به طوری 
که وقتی فدراسیون کوهنوردی جمهوری اسلامی صعودهای وی را 
را اعطا کرده  آرمان عنوان مقام سوم جهان  به  معادل سازی کرد 

است.
از حداد در خصوص شرایط صعودهایش می پرسیم؛ می گوید: همه 

اینها را بدون استفاده از کپسول اکسیژن صعود کرده ام، این یک 
باعث  کپسول  از  استفاده  عدم  که  حالی  در  است،  مهم  تکنیک 
اما  ریوی می شود،  و  بیماری های مغزی  عوارض خطرناکی چون 
به  که  عوارض  این  بر  توانم  می  که  است  ای  گونه  به  تمریناتم 

بیماری ارتفاع شایع شده است، غلبه کنم.
وی ادامه داد: صعود هایم به واسطه ارتفاع بالای قله، حداقل ۵۰ 
روز طول می کشد و بیش از ده دوازده هزار دلار خرج روی دستم 
معضل  به  قوی  اسپانسر  یک  کردن  پیدا  رو  همین  از  می گذارد، 

همیشگی و مهم برایم تبدیل شده است.
اما اگر از بحث هزینه بگذریم به شوخی به آرمان گفتیم در این ۵۰ 

روز معضل بهداشت را چگونه حل می کند؟ وی نیز با خنده گفت: 
بالاخره هر دو یا سه هفته یک حمام سبک با برف می گیریم.

درد و دل های مان با آرمان ادامه پیدا کرد، وی گفت: تجهیزات 
کوهنوردی در ایران خیلی گران است، از سال 89 به این طرف، تیم 
ملی بزرگسالان هم نداشتیم تا در قالب آن فعالیت کنیم، از همین 
رو چیزی که من و امثال من را به ادامه فعالیت در رشته کوهنوردی 

تشویق می کند، تنها »عشق« است، عشق به کوهستان.
وی ادامه داد: ما مدالی کسب نمی کنیم از همین رو تلاشمان دیده 
نمی شود، به همین دلیل از شهرداری و شورای شهر رشت اگرچه 
شکل  به  کنم  می  درخواست  مجدانه  ولی  داشتند،  لطف  همیشه 

ویژه ای به این رشته نگاه کنند.
تیم  بار هزینه نمی رود و  زیر  آرمان است، وقتی فدراسیون  با  حق 
ملی را تعطیل می کند، واقعا حرفی برای گفتن باقی نمی ماند، تنها 
عشق می تواند به چنین افرادی انگیزه دهد تا بیش از 8۰۰۰ متر در 
سرمای سوزان زیر ۵۰ درجه روی برف و یخ را بپیمایند، عشقی که 
شاید برخی ها را تا ابد لای برف و یخ نگه دارد، اما شوخی اش هم 
برای آرمان قشنگ نیست، و وی به جد می خواهد تک تک لحظات 

صعود را برای مردمانش تعریف کند.
پی نوشت: آرمان حداد را باید علاوه بر کوه نورد، مستندساز قابلی 
دانست چراکه وی از معدود کوه نوردانی است که  همیشه به دوربین 
به  را  لحظات صعودش  و  است  مسلح  عکسبرداری  و  فیلمبرداری 
تصویر می کشد. وی با ترکیب هنر و ورزش از طریق تهیه عکس و 
فیلم مستند و ارائه آن بصورت نمایشگاه عکس و اکران فیلم مستند، 
آشنا  بکر کوهستان  با فضاي  را  ورزش کوهنوردي  به  علاقمندان 
میکند و حتي فیلم مستند صعود به قله ي مانسلو با عنوان »مانسلو 
دشنه اي در آسمان« موفق به دریافت جایزه در فستیوال بین المللي 

فیلم هاي مستند در ایتالیا شده است.

هیات شطرنج استان گیلان در اقدامی موثر، اقدام به برگزاری مسابقات هفتگی شطرنج بین 
نوجوانان و نونهالان نوآموز خود کرده است. این شکل مسابقات که از اسفند ماه با جام هفت 
سین آغاز شده است، پس از تعطیلات نوروزی از سر گرفته شده و هر هفته این نوآموزان به 

رقابت با هم می پردازند تا از دل این مسابقات استعدادها شکوفا شوند.
به گزارش خط اول ورزشی، کیومرث بیات رییس هیأت شطرنج استان گیلان در این خصوص 
می گوید: هدف از برگزاری این مسابقات، ارتقای سطح بازی شطرنجبازان و قرارگیری در 
شرایط یک مسابقه و آماده شدن برای مسابقات بزرگ پیش رو می باشد. وی افزود: در این 

مسابقات هر هفته، از کادر آموزش هیات، مربیانی حضور خواهند داشت و نقاط ضعف و قدرت 
شطرنج بازان را بررسی خواهند کرد. بیات تاکید کرد: شطرنج می تواند آینده شغلی فرزندان شما 
را تضمین کند. وی ضمن تشویق خانواده ها به حمایت از فرزندان، افزود: امروزه ورزشکاران و 
مربیان و داوران شطرنج در عرصه بین المللی و حتی ملی صاحب جایگاه مهمی هم به لحاظ 
اجتماعی و هم به لحاظ مالی هستند. بیات تأکید کرد: برای دست یابی به این مهم خانواده ها 
باید همت به خرج داده و علاوه بر حمایت از فرزندان خود، آنها را تشویق نیز کنند تا عرصه 

شطرنج را جدی بگیرند.

گفتنی است در پایان دور دوم مسابقات هفتگی که پنجشنبه ها در تالار مهد اندیشه رشت 
برگزار می شود، محمدرضا محمدی پور و علی برشویی با ۶۰ امتیاز در صدر قرار دارند و سپهر 

عاشوری، ایریک زینالی، آوش فروتن با ۵۰ امتیاز در تعقیب صدرنشین هستند.
در رقابتهای شطرنج جام هفت سین ویژه کلاس های آموزشی هیئت شطرنج استان گیلان نیز 
در جدول هفت سین یک شایان صادقی مقام اول، علی برشویی  مقام دوم و آتریسا ابری  مقام 
سوم را بدست آوردند و در جدول هفت سین دو هم آراد شیری، ملینا داخته و بهسا مقصودی 

به ترتیب اول تا سوم شدند.

وقت  گذاشتم،  قرار  خاص  رشته  یک  جهانی  کیمته  رییس  با  وقتی 
ملاقات انتظار داشتم در یک جا شیک و باکلاس او را ببینم؛ به هر 
حال رییس کمیته یک فدراسیون جهانی بود. اما در کمال تعجب دیدم 
که این چهره بین المللی، در یک جای نمور، در فضایی بسیار محدود 
زیر جایگاه تماشاچیان ورزشگاه شهید عضدی رشت در حال تمرین 
است و از قضا در همان سالن دورافتاده چندین قهرمان جهان تحویل 

کشورمان داده است.
نکته جالب داستان اینجاست این سالن را خودش در سال 1383 در زمان 
مدیرکلی محمود نوری، با فروش النگوی مادرش ساخته است و اکنون 
همان سالن را اداره کل ورزش و جوانان استان گیلان - به صورت 
تصدیگری- به وی اجاره داده است. اما با این حال ماشین قهرمان 

پروری وی هنوز قطع نشده است.
او بیش از 1۵ سال است در این سمت جهانی حضور دارد و در گیلان 
تاکنون کسی چنین موفقیتی را بدست نیاورده است، البته دکترعلی 
افتخاری و بهمن میرزایی و صادق محبوبی سالهاست عضو کمیته های 
مختلف فدراسیون جهانی کشتی هستند و در مقطعی کوتاه مسعود رهنما 
نیز عضو کمیته فنی فدراسیون جهانی کاراته بود، اما اینکه فردی سالها 
به عنوان رییس کمیته جهانی فعالیت کند نه تنها در گیلان نداریم بلکه 

در کشور هم بسیار محدود هستند.
پاورلیفتینگ  کمیته  رییس  است،  دودل«  »نظام  از  صحبت  آری 
فدراسیون جهانی ورزش های نابینایان. کسی که می توان ادعا کرد 
بنیانگذار پاورلیفتینگ در ایران است و قهرمانان بزرگی چون سیدهادی 
حسینی، حجت حمیدی، جهانبخش عسکری، حمید پاکباز و الان هم 
روحان احمدی که هر کدام بارها قهرمان جهان شده اند را از همین سالن 

کوچک، به دنیای حرفه ای معرفی کرد.
پاورلیفتینگ چگونه به ایران آمد؟

به گزارش خط اول ورزشی، نظام دودل ۵۵ ساله و اهل رشت است، 
کارش را با ورزش پرورش اندام آغاز کرد اما بعد از انقلاب این رشته 
ورزشی ممنوع شد، ولی او بخاطرعلاقه وافرش به این رشته در خفا 
کارش را ادامه داد تا اینکه به فکر راهی برای رسمیت دادن به این رشته 
پرطرفدار می افتد، دنبال جایگزین کردن رشته ای شبیه به آن بود، تا 

اینکه با پاورلیفتینگ آشنا شد.
خودش می گوید: آن زمان مجلات خارجی تخصصی پرورش اندام را از 

مرحوم ذات پرور می خریدم که باعث شد هم زبانم خوب شود و هم با 
رشته پاورلیفتینگ آشنا شوم.

چندین بار در دهه ۶۰ مسابقات پاورلیفتینگ را به صورت غیررسمی 
در گیلان برگزار کردم تا اینکه به کمک یکی از اساتید دانشگاه گیلان 
مکاتبه ای با ناشر مجله تخصصی پاورلیفتینگ انجام دادم و با در اختیار 
گرفتن کتاب قوانین این رشته، در بهمن سال 13۶۵، با همکاری آقای 
دوره  اولین  گیلان  استان  برداری  وزنه  هیات  وقت  رییس  والامنش 
مسابقات پاورلیفتینگ را در رشت برگزار کردم که البته سالهای بعد نیز 
منظم و اصولی تر و باشکوه تر ادامه پیدا کرد، حتی با ارسال قوانین این 
رشته برای دوستانم در سایر استانها شاهد برگزاری مسابقات پاورلیفتینگ 
در استانهایی چون کرمانشاه و اصفهان نیز بودیم. خاطرم هست یک بار 
آقای والامنش برنامه مسابقات پاورلیفتینگ را در تقویم هیات قرار دادند 
و برای فدراسیون ارسال کرده بودند که متاسفانه با واکنش تند رییس 

فدراسیون وقت مواجه شد.
سال 13۶۷ نیز در سمینار بزرگ مربیان ورزشی سراسر کشور که در 
تهران برگزار شد پیشنهاد راه اندازی رشته پاورلیفتینگ را به رییس وقت 
سازمان تربیت بدنی دادم، اما آن زمان به دلیل کمبود بودجه حمایتی نشد 
تا اینکه یک دهه بعد، در سال 13۷۵ با ورود علی مرادی به فدراسیون 

وزنه برداری آن طرح به اجرا درآمد. 
مرادی را از قبل می شناختم و ایشان هم در اولین مصاحبه خود اظهار 
علاقه کرد رشته های وزنه برداری را توسعه دهد از همین رو نامه 
ای مفصل به ایشان نوشتم و توضیح دادم از سال 13۶۵ تاکنون چه 
کارهایی برای پاورلیفتینگ صورت داده ام، ایشان هم خوشحال شد 
و دستور تشکیل جلسه ای مشترک را داد که پیرو آن مجوز تشکیل 
کمیته پاورلیفتینگ نیز صادر شد و من نیز اولین دوره مسابقات قهرمانی 
کشور را بهمن ماه همان سال در اراک برگزار نمودم. حتی بعدتر که 
پاورلیفتینگ از وزنه برداری به فدراسیون پرورش اندام منتقل شد باز هم 

من رییس آن کمیته بودم تا سال 138۶.
پاورلیفتینگ نابینایان

البته از سال 1381 همزمان سرمربی تیم ملی پاورلیفتینگ نابینایان هم 
بود سال 138۶ هم بخاطر برخی ناملایمات از پاورلیفتینگ بینایان قطع 
امید کردم و برای همیشه به فدراسیون ورزش های نابینایان آمدم و 

رییس کمیته پاورلیفتینگ آن شدم.

در واقع آمدنم به ورزش نابینایان خیلی اتفاقی رقم خورد آقای والامنش 
رییس وقت هیات وزنه بردای استان گیلان در دهه ۶۰ باعث شد من به 
سمت ورزش نابینایان بروم، به پیشنهاد ایشان من سال ۶۷ در کلاس 
های داوری و مربیگری تخصصی نابینایان شرکت کردم و همان باعث 
شد در دهه 8۰ سرمربی تیم ملی پاورلیفتینگ نابینایان شوم و بعدها، 
بعد از جدایی از فدراسیون پرورش اندام، در سال 138۶ ریاست کمیته 
پاورلیفتینگ فدراسیون ورزش های نابینایان را برعهده بگیرم. در واقع 

باید بگویم خدمت به نابینایان را داوطلبانه و با عشق انجام می دهم.
متاسفانه یکی از دلایلی که از پاورلیفتینگ بینایان جدا شدم این بود که 
در دنیا سازمانهای مختلفی در این راستا تشکیل شده است و فدراسیون 
ایران هم با یک راهنمایی غلط، دنباله رو یکی از آن سازمانهای غیرمعتبر 
شد و موعظات ما هم ره به جای نبرد از همین رو از آنها فاصله گرفتم 
و به ورزش نابینایان امدم که اتفاقا در دنیا فقط یک سازمان رسمی به 

نام IPF دارند .
ورود به کمیته جهانی

آمدم  نابینایان  به ورزش  )138۵( که  ازهمان سال  2۰۰۶  البته من 

همزمان به ریاست کمیته پاورلیفتینگ فدراسیون جهانی ورزش های 
نابینایان نیز درآمدم که مقر آن در رومانی است و تا امروز چهار دوره 
پیاپی چهار ساله است که در این مهم انتخاب می شوم. اخرین دوره ام 

از سال 2۰1۶ شروع شده و در سال 2۰2۰ تمام می شود. 
دلیل این انتخاب هم کاملا روشن است کارهای بزرگی برای کمیته 
جهانی پاورلیفتینگ انجام داده ام از وقتی آمدم مسابقات جهانی که قبلا 
هر سه سال یکبار برگزار می شد را تغییر دادم و الان این مسابقات معتبر 
هر ساله برگزار می شود، همین هفته گذشته هم با ویدئو کنفرانسی که 
با خانم سالی لاموند دبیرکل فدراسیون جهانی نابینایان و خانم جانی 
همرشو رییس این تشکیلات که یک نابینای مطلق است، داشته ام، 
برنامه ریزی مسابقات قهرمانی جهان در سال اینده را انجام داده ایم و 
قرار است این مسابقات آبان سال 98 در قاهره مصر برگزار شود. البته 
مسابقات جهانی امسال نیز در مصر برگزار شده بود که باعث شد آنها به 
این رشته بیش از پیش علاقمند شوند و میزبانی مسابقات سال آتی را نیز 
پیشنهاد دهند. من حتی الان بانوان ایران را نیز در این رشته فعال کردم. 
بناست برای فروردین ماه اجلاس جهانی فدراسیون در آمریکا برگزار 

شود که بعید می دانم بتوانم حضور داشته باشم.
افتخارات نظام دودل

دوران ورزشی من با انقلاب و ممنوع شدن رشته پرورش اندام مصادف 
شده بود، از همین رو افتخارات زیادی در ورزشکاری ندارم اما بعدها با 
گذراندن دوره های مختلف داوری و مربیگری توانستم موقعیت خوبی را 

در رشته پاورلیفتینگ کسب کنم.
برای مثال در مسابقات جهانی پاورلیفتینگ هندوستان و بلغارستان در 
سالهای 1999 و 2۰۰1 سرمربی تیم ملی ایران بودم حتی سال 2۰۰1 
 IPF با تلاش من، ایران به عضویت فدراسیون جهانی پاورلیفتینگ

در آمد.
از سال 2۰۰۰ سرمربی تیم ملی نابینایان هم شدم و در 2۰۰۰ هلند، 
2۰۰2 چک، 2۰۰3 کانادا )بازی های جهانی نابینایان( و 2۰۰۵ در چک 

مدام قهرمان جهان بودیم.
از سال 2۰۰۶ پست بین المللی گرفتم و رییس کمیته پاورلیفتینگ 
فدراسیون جهانی ورزش های نابینایان شدم دیگر امکان مربیگری تیم 
ملی برایم مقدور نبود اما ایران همچنان ابرقدرت در این رشته محسوب 

می شود و در همین مسابقات جهانی اخیر نیز نایب قهرمان شد.

۸۰۰۰ متریها
 منتظر کوهنورد گیلانی
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خبر

از مدیران کل اسبق ورزش و جوانان استان گیلان چه خبر؟

کشتی گیله مردی، رزمی از هزاره ها

قهرمان قهرمانان ورزش 
را   97 گیلان در سال 

انتخاب کنید

پس از نشست های کارشناسی فراوان در اداره کل ورزش و جواان استان گیلان، بالاخره اسامی 
نامزدهای قهرمان قهرمانان ورزش گیلان و همچنین برترین چهره فوتبالی در سال 139۷ اعلام 
شد. به گزارش خط اول ورزشی، برای شرکت در این دو نظرسنجی که 2۰ اردیبهشت ماه چهارم 
خرداد ماه برگزار می شود علاقمندان می توانند با ورود به سایت رسمی اداره کل ورزش و جوانان 
گیلان به آدرس http://gilan.msy.gov.ir  و یا ارسال پیامک به شماره 3۰۰۰۶1۵۰۵۰ 

تنها در زمان 1۵ روزه مشخص شده شرکت نمایند.

مریم بخشی مدیرکل ورزش و جوانان گیلان در پاسخ به اینکه چرا در انتخاب برترین ورزشکار 
سال گیلان دو نظرسنجی متفاوت برگزار می شود گفت: سعی کردیم به دلیل فرا ورزش بودن و 
محبوبیت فوتبال در بین مردم، نظرسنجی قهرمانان ورزشی را از نظرسنجی فوتبالی ها جدا کنیم تا 

ورزشکاران نخبه در دو حوزه به صورت عادلانه با نظر مردمی انتخاب شود.
گفتنی است پس از مشخص شدن نتیجه نظرسنجی، بناست در مراسم باشکوهی با حضور 

مسئولین ارشد استانی از آنان تجلیل و جوایز ارزنده ای اهدا شود.

مرد دو گله ورزش گیلان درگذشت 
محمد فولادی تنها مدیری که دو بار سکان هدایت 
ورزش استان گیلان را در طول تاریخ بر عهده داشت، 

شامگاه 1۴ فروردین ماه جاری درگذشت.
اواخر  این  که  فولادی  ورزشی،  اول  خط  گزارش  به 
مدتی طولانی مدیریت ورزش و جوانان استان کرمان 
بار به  را عهده دار شده بود، تنها فردی است که دو 
عنوان مدیرکل تربیت بدنی استان گیلان انتخاب شد. 
وی بار اول در ابتدای دهه شصت بعد از مرحوم فرهنگ 
بادکوبه، از پنجم مهرماه 13۶۰ تا سیزدهم بهمن 13۶1 
کمتر از دو سال عهده دار این تصدی بود و بار دوم از 
اردیبهشت ماه 138۷ تا مهر ماه 1389 این مسئولیت را 

برعهده داشت.
وی که اصالتی کرمانی داشت، سال 139۰ در گفتگویی کوتاه با ویژه نامه ورزشی روزنامه معین، 
گریزی به خاطرات اوایل دهه شصت زد و گفت: یکی دو سال از انقلاب می گذشت، نیروی 
انتظامی یا شهربانی آن زمان نه تنها اقتداری نداشت بلکه منفور هم بود و جایگاه خوبی هم بین 
مردم نداشت و نمی توانست امنیت مسابقات ما را تامین کند؛ یادم می آید یک مسابقه هیجان 
انگیز بسکتبال بین رشت و انزلی در سالن تختی در حال برگزاری بود، وسط بازی » ذکی منفرد 
» بازیکن انزلی که پیشتر بوکسور هم بود و به خاطر تعطیلی رشته بوکس در آن زمان به بسکتبال 
روی آورده بود، با مشت بازیکن رشتی را نقش بر زمین کرد و آغاز درگیری ها شکل می گیرد 
و هر کس دستش می رسید دیگری را می زد. یک نوجوان بسیجی که با کلت کنارم ایستاده بود 
یک تیر هوایی شلیک کرد، اما افاقه نکرد، اینبار من اسلحه را از وی گرفتم و یک تیر هوایی دیگر 
شلیک کردم، از پله های بالا به سمت پایین در حرکت بودم قصد داشتم یک تیر هوایی دیگر 
شلیک کنم اما قبل از اینکه دستم به سمت بالا برود تیر شلیک شد و گلوله از بالای سر مردم رد 
شده به دیوار خورد، خدا رحم کرد که به کسی نخورد، مردم هم وقتی دیدند تیرها دیگر هوایی 

نیست، خیلی زود سالن را ترک کردند.
فولادی در مورد مهم ترین کارهایی که در تربیت بدنی گیلان انجام داده بود، به خبرنگار روزنامه 
معین گفت: در دوره اول بیشتر کارهای فرهنگی کردیم، از مسابقات به صورت امروزی خبری 

نبود، اما در دوره دوم تلفیقی از کارهای فرهنگی، ورزشی و عمرانی بود، در بخش عمرانی چمن 
ورزشگاه های تختی انزلی و عضدی رشت را مرمت کردیم. در بخش ورزشی در المپیاد ورزشی 

ایرانیان سوم شدیم در حالی که در دوره ماقبل آن سیزدهم شده بودیم.
وی مهمترین مشکلات پیش رویش در زمان تصدی گری دوره اول را وجود نیروهایی دانست که 
همخوانی با انقلاب نداشتند. فولادی گفت: تمام هم و غم ما پاکسازی این افراد بود اما در دوره 
دوم برخی روابط ناسالم به خصوص با مجموعه استانداری گیلان چالش زیادی برای من درست 
کرد. هرچه که بود پرونده محمد فولادی نیز بسته شد و ورزشکاران گیلانی را با کوله باری از 

خاطرات خوب تنها گذاشت. یادش گرامی
ورزش  فدراسیون  سرپرست  اخلاق  مرد 

های همگانی شد
هیچکس خاطرات خوب و آرامشی که در دوران کوتاه 
سرپرستی افشین مولایی بر ورزش گیلان حاکم بود را 
از یاد نمی برد. اگرچه گیلانی ها قدرش را ندانسته اند 
ولی وزیر ورزش و جوانان می داند چه گهر گرانبهایی را 
در چنته دارد از همین رو مسعود سلطانی فر طی حکمی 
سرپرست  عنوان  به  را  دشتی  سفید  ملایی  افشین   ،

فدراسیون ورزش های همگانی منصوب کرد.
به گزارش خط اول ورزشی، ملایی هم اکنون مدیرکلی 
دار  را عهده  وزارت ورزش و جوانان  ورزش همگانی 
است، پیشتر مدیر کل آموزش وزارت خانه نیز بوده است. گفتنی است ملایی در دوره ای کوتاه 
مدت بعد از محمد بابایی، به عنوان سرپرست اداره کل ورزش و جوانان استان گیلان منصوب 
شد که متاسفانه اصرار عجیب برخی ها روی بومی گرایی باعث شد وی خیلی زود گیلان را 
ترک کند و مسعود رهنما به عنوان مدیرکل ورزش و جوانان استان گیلان منصوب شود. وی 
از هفدهم شهریور 1392 لغایت هشتم دی ماه همین سال سرپرستی اداره کل ورزش و جوانان 

استان گیلان را بر عهده داشت.
آیا این فرد تبرئه شده است؟

2۷ آبان ماه محمد بابایی مدیرکل اسبق ورزش و جوانان استان گیلان با حضور در فدراسیون 
قایقرانی، برای حضور در انتخابات این فدراسیون ثبت نام کرد.

این خبر ممکن است به خودی خود جالب نباشد ولی 
وقتی به نحوه استعفا )شما بخوانید برکناری( وی از اداره 
کل ورزش و جوانان استان گیلان توجه می کنیم و البته 
اتفاقات عجیب بعدش، این سئوال پیش می آید، محمد 
مجوز  مختلف،  نهادهای  از  خواهد  می  چگونه  بابایی 

حضور در انتخابات را بدست بیاورد؟
گفتنی است بابایی که 28 آبان ماه سال 9۰ جایگزین 
محمدی اصل شده بود، بخاطر اعتراض هایی که از بدنه 
جامعه ورزش استان گیلان بخصوص روسای هیات های 
ورزشی و ورزشکاران، بلند شده بود، مجبور شد در تاریخ 
18 شهریور ماه سال 92 استعفا دهد. بابایی بلافاصله بعد 

از استعفا، بازداشت شد و تا همین چند وقت پیش در راهروهای دادگاه بدنبال احقاق حق خود بود.
اما با ثبت نام بابایی در انتخابات فدراسیون قایقرانی می توان اینگونه برداشت کرد وی بالاخره 
موفق شده باشد حکم تبرئه خود را بگیرد و مشت محکمی به کسانیکه به وی تهمت های 
مختلف مالی و غیره زده بودند وارد کند، ولی صلاحیت وی برای شرکت در انتخابات قایقرانی 

احراز نشد!
سن سی در بند

استان  جوانان  و  ورزش  سابق  مدیرکل  رهنما  مسعود 
گیلان نیز به مانند محمد بابایی بخاطر اتهامات مالی که 
به وی زده شد درگیر راهروهای دادگاه شد و دو ماهی را 
در بازداشت موقت به سر می برد تا اینکه ایام نوروز، با قید 

وثیقه سنگین، آزاد شد.
البته همانطور که بازداشت وی موقت بود، آزادی وی نیز 
ممکن است تا اتمام بررسی های قضایی و حصول نتیجه 

از اتهامات وارده، موقت باشد.
ما نیز امیدواریم پرونده قطوری که برای سن سی تشکیل 
داده اند، اتهامی بیش نباشد و از این دوره گذار سربلند 

بیرون آید.

کشتی گیله مردی بعنوان نمادی از منش پهلوانی رسوخ یافته در تار و پود مردمان این 
سرزمین و ادبیات حماسی آن ، با پیشینه ای هزاران ساله پس از ثبت ملی، نخستین گام 

خویش را برای جهانی شدن برمی دارد.
هنوز ساز و نقاره دعوت به تماشای کشتی گیله مردی ، اهالی روستاهای گیلان را در پس 
منظر سبزش به میدان می کشاند که مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 

گیلان خبر از تصمیم برای ثبت جهانی کشتی گیله مردی می دهد.
شهرود امیرانتخابی در پستی اینستاگرامی این خبر را اعلام و در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
بیان کرد: کشتی گیله مردی به عنوان یک نماد و نشانه پهلوانی و مردانگی و به دلیل 
اهمیت آن در فرهنگ گیلان به همراه آئین نیایش آن در سال 139۰ به ثبت ملی رسید.

وی اظهار داشت: هرچند ثبت جهانی این میراث معنوی نیازمند تلاش های فروانی در 
عرصه داخلی و خارجی است اما قصد بر اینست تا طرح ثبت جهانی کشتی گیله مردی 

را پی بگیریم.
مشتاقان به کشتی گیله مردی پیشتر با فرستادن پیک در دورها و جار زدن در نزدیک با 
خبر می شدند و امروز به تناسب امکانات از شیوه های جدیدتر همچون چاپ و پخش 

آگهی با خبر می شوند.
میدان مصاف پهلوانان فضای وسیعی است که در کنار اغلب روستاها و شهرهای کوچک 

گیلان وجود دارد و › سبزه میدان › و › سیمبر‹ نیز نامیده می شود.
محمد فرد یکی از مشتاقان کشتی گیله مردی در شرق گیلان، این کشتی را نشانی از 
پهلوانی می داند که اشتیاق به حضور و تماشای آن همچنان در وجود مردمان آبادی های 

این سرزمین ریشه دار است.
وی می گوید: میدان های برگزاری کشتی گیله مردی محل برگزاری انواع نمایش های 
میدانی دیگر چون ورزاجنگ ) جنگ دو گاو نر( و بند بازی نیز هست و در برخی نقاط ، 

بازارهای هفتگی در کنار همین میدان ها تشکیل می شوند.
وی ادامه می دهد: مسابقات کشتی گیله مردی چند روز طول می کشد و اگر در محل 
، بازار هفتگی وجود داشته باشد زمان مسابقه طوری تنظیم می شود که روز آخر آن با 
روز بازار همزمان باشد و شروع کشتی در هر روز با صدای ساز و نقاره همراه است که در 

واقع اعلام شروع کار است .
روزهای نخست، کشتی گیران تازه کار ) تنگوله ها( به زورآزمایی می پردازند و پس از 
آن پهلوانان وارد میدان می شوند و آخرین روز به نبرد قویترین کشتی گیران اختصاص 

می یابد.
بر اساس تعریف استادان عرصه گردشگری ، گردشگری روستایی عبارت است از فعالیت 
ها و گونه های مختلف گردشگری در محیط های روستایی و پیرامون آنها که دربردارنده 

آثار مثبت یا منفی برای محیط زیست روستا ، انسان و طبیعت است.

مجتبی افلاکیان دکترای گردشگری روستایی معتقد است: گردشگری روستایی می تواند 
زمینه های مختلف فعالیت های گردشگری از جمله تجربه زندگی روستایی و ارگانیک، 

لذت از آئین ها و ورزش های بومی و تفریحات گوناگون روستایی را فراهم کند.
وی اظهار داشت: تنوع چشم اندازهای طبیعی و انسانی در روستا و همچنین استقرار 
بخش قابل توجهی از انواع جاذبه های فرهنگی و طبیعی در محیط های روستایی و 
پدیده شهرگریزی، علاقه مندی به استفاده از جاذبه های گردشگری روستایی را دو 

چندان می کند.
وی با تاکید بر حفظ معماری بومی روستاهای گیلان معتقد است: گیلان با توجه به 
قدمت فرهنگی و شرایط اقلیمی ظرفیت بسیاری برای توسعه گردشگری روستایی دارد و 
توجه به احیاء و معرفی جاذبه های بومی می تواند اقدامی در راستای توسعه گردشگری 

روستایی باشد.
امروز رویکرد میراث فرهنگی ، صنایع دستی و گردشگری گیلان نیز نسبت به برپایی 
و احیای آئین ها و فرهنگ بومی - محلی مناطق بسیار بهتر از گذشته است بگونه ای 
که هرساله شاهد برپایی جشنواره هایی چون جشن خرمن، انارچینی ، سوسن چلچراغ، 
نوروزبل و ... در روستاهای استان هستیم که سالانه گردشگران بسیاری را میزبان می 

شوند.
در عرصه مطبوعات و رسانه نیز نگاه به سمت داشته های بومی بیش از همیشه ارتقاء 
یافته و فرهنگ بومی با همه اجزای آن از اقبال بیشتری از سوی مخاطبان روبه رو شده 

است. 
کشتی نمادی از پهلوانی در تار و پود مردمان سرزمینمان و ادبیات حماسی این مرز و بوم 
رسوخ یافته و امیدواریم اینک کشتی گیله مردی با پیشینه ای هزاران ساله، پس از ثبت 

ملی در جایگاه جهانی نیز درخشان شود.

بالاخره بخت دانشگاه گیلان هم باز شد و بعد از 1۵ 
سال می تواند ادعا کند در حوزه ورزش صاحب ادعا 

است.
که  بود   1382 سال  ورزشی،  اول  خط  گزارش  به 
المپیاد ورزشی دانشجویان دانشگاه های کشورهای 
حاشیه خزر به میزبانی دانشگاه گیلان در رشت برگزار 
شد، مدیران وقت دانشگاه به خصوص دکتر احمدی 
دستجردی رییس وقت دانشگاه و دکتر دمیرچی رییس 
تلاش  گیلان  دانشگاه  بدنی  تربیت  دانشکده  وقت 
مضاعفی به خرج داده تا بزرگترین رویداد ورزشی سال 

گیلان به بهترین نحو ممکن برگزار شود.
اما برف سال 1383 برخی از امکانات ورزشی گیلان 
بخصوص سالن های بادی معروف دانشکده علوم پایه 
و سالن کشتی باهنر و سالن ورزشی الغدیر را تخریب 
کرد و هنوز بعد از 1۵ سال علیرغم سفر روسای جمهور 
دولت های مختلف به گیلان و وعده های رنگارنگ، 
اتفاق خوشایندی برای جایگزین کردن آنها نشد؛ تا 
اینکه اخیرا در سفر وزیر علوم به استان نه تنها تفاهم 
نامه ساخت و تجهیز دهکده ورزشی شمال کشور در 
و  فناوری  و  تحقیقات  علوم،  وزارت  سوی  از  رشت 
استانداری گیلان به امضا رسید بلکه مقرر گردید المپیاد 
ورزشی دانشجویان سراسر کشور در سال 99 در گیلان 

برگزار شود.
خبر خوبی که ظاهرا با یک علامت سئوال بزرگ مواجه 

است؛
در این تفاهم نامه که به منظور ارتقا امکانات و تاسیسات 
ورزشی دانشکده تربیت بدنی دانشگاه گیلان به دهکده 
ورزشی شمال کشور امضا شده است؛ تهیه طرح توسعه 
و ارتقاء امکانات و زیرساخت های موجود به دهکده 
ورزشی برای ورزش های مختلف و امکان ارائه خدمات 
به تیم های ملی و باشگاهی، بر عهده دانشگاه گیلان 
گذاشته شد و استانداری گیلان نیز موظف شد تا در 
خصوص تخصیص اراضی ملی و دولتی به طرح توسعه 

و احداث دهکده ورزشی)درصورت وجود( اقدام نماید.
اما در خود پایگاه خبری استانداری گیلان آورده شده 
است که » در صورت وجود اراضی! » و این یعنی 
براحتی می توان از زیر بار این مسئولیت شانه خالی کرد.

البته منصور غلامی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری برای 
اینکه راه فرار را برای استاندار گیلان ببندد، وی را به 
عنوان رئیس شورای حمایتی و پشتیبانی پانزدهمین 
المپیاد ورزشی دانشجویان کشور منصوب کرد و گفت: 
امیدواریم تا قبل از برگزاری این المپیاد ورزشی، شاهد 

پیشرفت مناسبی از دهکده ورزشی باشیم.
دکتر سالاری استاندار گیلان هم با بیان اینکه دهکده 
ورزشی می تواند سرمایه ملی مناسبی در حوزه دانشگاه 
و مورد استفاده برای کل کشور باشد افزود:تلاش می 
این  در  دانشجوی سال 99  ورزشی  المپیاد  تا  کنیم 

دهکده ورزشی برگزار شود.
دانشگاه  ورزشی  اینکه دهکده  بیان  با  ادامه  در  وی 
گیلان مکانی ورزشی برای دانشجویان سراسر کشور 
و باشگاه های خارجی و داخلی است، تصریح کرد: 
ظرفیت و زیر ساخت های خوبی در این زمینه داریم اما 

نیازمند توسعه عرصه و عیان این بخش هستیم.
وی در ادامه با بیان اینکه حضور ۷ هزار نفر در این 
المپیاد به صورت همزمان نیازمند برنامه ریزی دقیق 
است، گفت: برای اقامت و پذیرایی این تعداد باید از 
هم اکنون دستگاه ها به فکر آماده سازی شرایط برای 

میزبانی باشند.

شنیده شده، هیات بوکس استان گیلان در یک حرکت عجیب، بعد از سه ماه، 
اقدام به انتشار مجدد یک حکم صادره از سوی کمیته انضباطی فدراسیون بوکس 

کرده است.
به گزارش خط اول ورزشی، دی ماه سال گذشته بود که مسابقات بوکس قهرمانی 
جوانان کشور در رشت در حالی برگزاری بود که مربی تیم آذربایجان شرقی در 
اعتراض به داوری ها روی رینگ رفته و ضمن فحاشی و هتاکی به میزبان، مانع 
از برگزاری ادامه مسابقات گردید. در همین حال علی علیزاده رییس هیات بوکس 
شهرستان رشت در حرکتی ناپسند روی رینگ رفته و مربی هتاک را به زیر می 

افکند.
اگرچه نماینده فدراسیون بوکس در همان روز مسابقه، نه فقط مربی هتاک، بلکه 
کل تیم آذربایجان شرقی را از حضور در ادامه مسابقات محروم می کند، اما کمیته 
انضباطی فدراسیون بوکس نیز روز 29 دی ماه حکم به محرومیت یک ساله 
علیزاده از حضور در میادین ورزشی می دهد. حکمی که یک هفته فرصت اعتراض 

و تجدید نظر هم داشت.
درحالیکه این حکم همان زمان نیز رسانه ای شده بود، شنیده شد هیات بوکس 
استان گیلان در حالی که شش ماه تا پایان دوره ریاست فعلی بیشتر نمانده است 
در حرکتی عجیب حکم اولیه ای که هنوز حکم تجدید نظرش اعلام نشده است 
را مجددا در اختیار رسانه ها قرار می دهد و معلوم نیست از این اقدام چه هدفی 

را دنبال می کند؟
فقط امیدواریم این اقدام به نزدیک شدن به پایان دوره رییس فعلی هیات مربوط 
نباشد و البته باز هم امیدواریم در روزهای آتی  هیات بوکس گیلان با چالش بزرگ 

تری مواجه نشود.

تیم فوتبال شهرداری فومن که قرار بود با ورود پورمحسن، مسیر 
صعود به لیگ دسته اول را بپیماید، پس از تحمل شکستهای 
بازی تشریفاتی  امیدیه در  سنگین، و تنها به لطف غیبت نفت 
هفته آخر توانست از خطر سقوط به لیگ دسته سوم رهایی یابد.

به گزارش خط اول ورزشی، تیم فوتبال شهرداری فومن، امید 
زیادی به صعود به لیگ یک داشت، از سیزده بازی، هفده امتیاز 
کسب کرده بود و در رده هفتم جدول جای داشت، در جایگاهی 
و  بود  امتیاز  سه  تنها  جدول  بالای  های  تیم  با  اختلافش  که 

برد  یک  با  یعنی  این 
حتی  توانست  می 
بالای  های  رده  در 
اما  بگیرد.  قرار  جدول 
ردپای جناب سرهنگ 
پورمحسن و گروهش 
و  وعده  و  شد  پیدا 
قشنگی  وعیدهای 
اما  دادند.  صعود  برای 
دریغ از عمل به یکی 

از آنها.
به  که  پورمحسن 
به  ناجی  عنوان 
آمده  فومن  شهرداری 
برای  همچنان  بود 

چرخیدن امورات تیم، دست به دامان فرمانداری و شهرداری و 
نماینده شهر شده بود؛ معلوم نیست اگر قرار به دریافت کمک 
مالی از چنین نهادهایی بود چه نیاز به وجود شخص دیگری بود.

اتوبوس  که  بود  تیم  به  پورمحسن  ورود  اول  هفته  همان  در 

حامل بازیکنان، بخاطر عدم دریافت هزینه های ایاب و ذهاب، 
بازیکنان را بین راه پیاده کرد و افتضاحی مضحک بوجود آورد.

امروز که رقابت های لیگ دسته دوم به پایان رسید می بینیم 
ایستاده  هفتم  جایگاه  همان  در  همچنان  فومن  شهرداری  که 
بازی وجود دارد،  یازده  از  باخت  و در کارنامه پورمحسن هفت 
امیدیه،  باخت های سنگینی چون شکست ۵ بر 2 مقابل نفت 
شکست ۴ بر ۰ مقابل نیروی زمینی، شکست 3 بر ۰ مقابل نفت 
و گاز گچساران و اگر نبود غیبت نفت امیدیه در بازی تشریفاتی 
هفته اخر در فومن که سه 
امتیاز بی دردسر را نصیب 
چه  کرد،  پورمحسن  تیم 
می  فومن  شهرداری  بسا 
بایست امروز در رده دهم 
جا  تیمی  دوازده  جدول 

خوش می کرد.
مسئولان  نیست  معلوم 
باتوجه  فومن  شهرداری 
درخشان  سابقه  کدام  به 
مدعی  تیم  پورمحسن، 
در  را  فومن  شهرداری 
اختیار وی گذاشتند تا این 
فومن  شهرداری  شخص، 
به  مدعی،  تیم  یک  از  را 

یک تیم در حال جنگ بقا بسازد.
مردم فومن امیدوارند مسئولان شهرداری این شهر برای دوره 
کارنامه  بدون  افراد  به  را  تیم  سرنوشت  دوم  دسته  لیگ  جدید 

گره نزنند.

رییس هیات کونگ فوی استان گیلان اواخر سال گذشته وعده 
داده بود مسابقات آسیایی کونگ فوتوآی را به میزبانی منطقه 
آزاد در انزلی برگزار خواهد کرد اما معاون فرهنگی، اجتماعی و 
این  تاکنون صحبتی در  انزلی گفت: »  آزاد  گردشگری منطقه 
خصوص با آنها نشده است.«  علاوه بر این مسابقات جهانی این 
رشته که بنا بود فروردین ماه سال جاری در کیش برگزار شود 

معلوم نیست چرا بی سر و صدا لغو گردید.
در  پرطرفداری  رشته  فو  کونگ  ورزشی،  اول  خط  گزارش  به 
متوقف  انقلاب  از  پس  آن  رسمی  فعالیت  حتی  نیست،  ایران 
زیر  توآ  فو  کونگ  انجمن  صورت  به   13۶9 سال  از  ولی  شد، 
آن  از  گرفت.  سر  از  مجددا  را  خود  کار  کاراته  فدراسیون  نظر 
تاریخ تا به امروز کونگ فو توآ پدران زیادی به خود دیده است، 
نام  به  مستقلی  کمیته  مجموعه  زیر  کاراته،  فدراسیون  از  بعد 
ورزش های رزمی شد، سپس فدراسیون کونگ فو، ووشو و رزم 
آوران تشکیل گردید که سال های بعد به فدراسیون ورزشهای 
رزمی تغییر نام داد، چند صباحی هم کمیته ای مستقل به نام 
مجموعه  زیر  دوباره  نبود  موفق  وقتی  و  داشتیم  توا  فو  کونگ 
فدراسیون های ورزش های رزمی درامد و در نهایت سال 138۴ 
به  تا  و  گردید  تشکیل  رزمی  هنرهای  و  فو  کونگ  فدراسیون 

امروز خوشبختانه برقرار است.
اما با توجه به اینکه مجامع بین المللی، فدراسیون مستقلی به نام 
کونگ فو را در ایران به رسمیت نمی شناسند، متولیان امر در 
این موضوع  فدراسیون تصمیم گرفتند هر طور شده داعیه دار 
باشند؛ تا اینکه بالاخره موفق شدند سال 139۰ با اضافه کردن 
پسوند » توآ » به انتهای واژه کونگ فو سبک » کونگ فو توآ 
به  جهانی  جامعه  مخالفت  از  پس  که  نمایند  گذاری  پایه  را   «
دلیل مشاهبت هایش با کونگ فوی چینی، مجبور شدند با کمی 

تغییرات سبک » کونگ فوتوآی » را در ایران ثبت شرکتها کنند 
را  ادعای تشکیل سبکی جدید و سازمانی مستقل در جهان  و 
داشته باشند.اما این فدراسیون جهانی برای اینکه بگوید سازمانی 
مستقل است باید دو مسابقه جهانی و سه مسابقه آسیایی را به 
ترتیب با حضور حداقل ۵۰ و 3۰ کشور با هزینه خود در ایران 

برگزار نماید تا رسمیت پیدا کند.
اگرچه تاکنون دو مسابقه آسیایی با اندک استقبال جامعه جهانی 
در ایران برگزار شد ولی برای مسابقات جهانی چندین بار زمان 
درنظر گرفته شد که هر بار برهم خورد. در اخرین نمونه نیک 
بین و حیدری رییس و نایب رییس فدراسیون جهانی!!! کونگ 
فوتوای قبل از سال گفته بودند که مسابقات جهانی این رشته 
بعد از عید در جزیره کیش برگزار خواهد شد که معلوم نیست 

چرا و به چه دلیل تاکنون برگزار نشده است.
حتی صحبت از برگزاری مسابقات آسیایی در منطقه آزاد اروند 
فوی  کونگ  هیئت  رئیس  مهروانی  مجید  که  بود  خوزستان 
بزرگی  کار  اینکه  به  توجه  با  گفت:  موضوع،  این  رد  با  گیلان 
است، قصد داریم به کمک منطقه آزاد انزلی این میزبانی را بر 

عهده بگیریم.
فاتحی  واکنش  با  امروز  مهروانی،  گذشته  سال  اظهارات  این 
معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگری منطقه آزاد انزلی روبه رو 
شد و وی گفت: » تاکنون صحبتی در این خصوص با آنها نشده 
است و اگر هیات کونگ فوی گیلان تمایل به برگزاری چنین 
رقابتی در منطقه دارد باید اول اسپانسر آن را مشخص نماید. »

از  خبری  نه  و  است  جهانی  مسابقات  از  خبری  نه  که  حال 
مسابقات آسیایی، بهتر است به مسئولان این رشته در ایران و 
گیلان بگوییم بهتر است پیش از رسانه ای کردن هر موضوعی 

ابتدا بیاندیشند و بعد حرف بزنند.

پورمحسن امید تیم فوتبال شهرداری فومن 
را هم ناامید کرد/ لطفا تیم بعدی

نه مسابقات جهانی در کیش برگزار می شود 
و نه مسابقات آسیایی در انزلی

اظهارات رییس هیات کونگ فوی گیلان به واقعیت نپیوست ؛پس از سپیدرود؛

بی اخلاقی در هیات بوکس استان 
ونمایی از یک حکم انضباطی بعد از سه ماه  ر
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دوهفته نامه  اجتماعی . ورزشی

استاندار گیلان بر لزوم تهیه بانک اطلاعاتی از افراد، تجهیزات 
و امکانات برای استفاده در هنگام بروز حوادث و مواقع ضروری 

تأکید کرد.
با  دیدار  در  یکشنبه  ظهر  سالاری  مصطفی  مهر،  گزارش  به 
اعضای جمعیت هلال احمر گیلان که در سالن شهید انصاری 
استانداری برگزار شد با اشاره به اقدامات سازماندهی و پیشگیرانه 
در حوادث برای کاهش خسارت مالی و انسانی، اظهار کرد: امداد 
رسانی از لحاظ نیروی انسانی، تجهیزات و منابع مالی محدود به 
دستگاه مشخصی نیست و تمام امکانات بخش های خصوصی و 
سایر دستگاه ها و نهادها باید ساماندهی و با تقسیم کار مشخص 

به کار گرفته شوند.
به  رسانی  امداد  در  احمر  هلال  توجه  قابل  تلاش  به  وی 
هموطنان در حادثه سیل و وجود برخی نارسایی ها در تقسیم کار 
اشاره کرد و افزود: ساماندهی و آموزش نیروی انسانی داوطلب، 
نیروهای سایر دستگاه ها که  و  نیروهای متخصص  امدادگران، 
جمعیت  کنار  در  حوادث  باید  ولی  ندارند  امدادرسانی  تخصص 

هلال احمر قرار گیرند باید انجام شود.
افراد،  از  کامل  اطلاعاتی  بانک  ایجاد  بر  تاکید  با  سالاری 
شماره  اسامی،  از  کامل  فهرستی  گفت:  تجهیزات،  و  امکانات 
تماس، آدرس دقیق، امکانات و تجهیزات افراد مذکور تهیه و در 

دسترس قرار گیرد تا در مواقع اضطراری استفاده شود.
طبیعی  حوادث  از  ناشی  خسارت  از  بخشی  اینکه  بیان  با  وی 
همانند سیل تحت تأثیر رفتار انسان ها است، بیان کرد: نقشه ای 
جامع و کامل از اطلاعات مربوط به رودخانه ها، سکونتگاه های 
اقدامات  رودخانه ها  بستر  و  کیفی  حریم  پرخطر،  محل های 
در  تا  باشد  اختیار  در  و  شده  آماده  باید  سکونتگاهی  جمعیتی 

مواقع بحران به دنبال نقشه محل حادثه و جمعیت نباشیم.
و  آموزش تخصصی، عمومی  به  توجه  لزوم  بر  استاندار گیلان 

همگانی نیز تأکید کرد و گفت: استفاده از کارگاه های آموزشی از 
طریق راه دور، فضای مجازی، رسانه ها، آموزش دانش آموزان 
برای دفاع از خود در حوادث طبیعی نظیر سیل و زلزله، مانور 
محتوای  و  تولید  افزایش  عمومی،  و  متخصص  افراد  تمرین  و 
استانی و ملی هلال احمر و شناخت نقاط آسیب پذیر از جمله 
اقدامات لازم الاجرا برای پیشگیری از حوادث و کاهش خسارات 

جانی و مالی است.
وی با اشاره به برنامه ششم توسعه بر اساس محوریت جمعیت 
هلال احمر نیز تصریح کرد: در تمام حوادث جمعیت هلال احمر 
محور است و حضور فیزیکی مردم، کمک رسانی نقدی و غیر 

به  منجر  تا  شده  انجام  سازمان  این  طریق  از  باید  تنها  نقدی 
کاهش بی نظمی شود.

سالاری در ادامه با تأکید بر آموزش و پژوهش و با بیان اینکه 
پیشگیری، اقدامی بین دستگاهی برای کاهش هزینه های جانی 
افزود: طرح خدمات و ساماندهی جاده ای جهت  مالی است،  و 
جانمایی و پراکنش منطقه ای استاندارد بین دستگاه های هلال 
احمر، نیروی انتظامی، خدمات جاده ای در کاهش حوادث جاده 

امری ضروری و مؤثر است.
آزمایشی  به عنوان طرحی  استان گیلان  اینکه در  بیان  با  وی 
بخش  به  دولت  توسط  حادثه  از  پیش  باید  خسارات  پرداخت 

حدود  گفت:  شود،  پرداخت  بیمه ای  شرکت های  و  خصوصی 
به  دولت  توسط  زمین  باغات،  سکونتگاه ها،  بیمه  درصد   8۰
پرداخت  مردم  توسط  باقیمانده  درصد   3۰ و  بیمه  شرکت های 

می شود.
استاندار گیلان اظهار کرد: بر اساس این طرح در زمان حوادث 
ساز و کار پرداخت بیمه ای غیردولتی است و هلال احمر به سایر 

خدمات و نجات ساکنین می پردازد.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر گیلان:

گیلان جزو ۱۰ استان برتر و استاندارد در 
امدادرسانی هوایی است

مدیر عامل جمعیت هلال احمر گیلان نیز در این دیدار گفت: 
امدادرسانی  در  استاندارد  و  برتر  استان   1۰ جزو  گیلان  استان 

هوایی است.
مهدی ولی پور با اشاره به عملکرد جمعیت هلال احمر استان 
در سال گذشته، اظهار کرد: هزار و ۵۵۵ عملیات امداد و نجات 
در سال گذشته انجام شده که نسبت به سال 9۶ با افزایش ۵ 

درصدی رو به رو هستیم.
از  درصد   ۷۰ و  دیده  حادثه   ۶۷ و  هزار   11 اینکه  بیان  با  وی 
ترافیک  در بخش حوادث  احمر گیلان  خدمات جمعیت هلال 
آموزش  دوره  در 18۴  نفر  هزار  از 32  بیش  افزود:  است،  بوده 
تخصصی، همگانی و عمومی قرار گرفتند که از این تعداد هزار 
و 98۵ نفر در حوزه آموزش های تخصصی و 29 هزار و ۵2 نفر 

نیز در بخش دوره های آموزش همگانی و عمومی بوده است.
ولی پور با اشاره برنامه پنجم توسعه در جذب ۵ درصدی جوانان 
استان در هلال احمر، بیان کرد: 1۴ هزار و 1۷2 نفر از جوانان 

جذب این سازمان شده اند.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر گیلان تاکید کرد: استان گیلان 
موفق به کسب رتبه عالی در مشارکت کانون غنچه های هلال 

و دانش آموزی در اجرای طرح ایمنی و سلامت شده است.
تاکید کرد:  ایجاد خانه های هلال در روستاها،  به  اشاره  با  وی 
طرح ملی امداد و نجات با کمک هزار نفر از داوطلبان و 1۵۰ 
نفر از همکاران هلال احمر با ایجاد ۴۴ پایگاه و پست موقت در 
سطح استان با استفاده از خودروهای امدادی و بالگرد امدادی 

انجام می شود.
و  برتر  استان   1۰ جزو  گیلان  استان  اینکه  بیان  با  پور  ولی 
استاندارد در امدادرسانی هوایی است، اظهار کرد: جمعیت هلال 
احمر استان گیلان موفق به کسب رتبه برتر در بحث لجستیک 

عملیات های امداد و نجات شده است.

گیلان،  کمان  با  تیراندازی  هیات  های  فعالیت  غالب 
امام  یادگار  ورزشی  مجموعه  تیراندازی  سایت  در 
رشت برگزار می شود، مجموعه که بخاطر روباز بودن، 
عملا در نیمی از سال بلا استفاده است، از همین رو 
دست اندرکاران هیات، چشم به حمایت های اداره کل 
ورزش و جوانان استان گیلان و البته بخش خصوصی 
دارند تا با سرپوشیده کردن این سایت فعالیت های 

خود را دو چندان نمایند.
به گزارش خط اول، در شاهنامه فردوسی از آرش، سخن ها رفته 
و از وی به عنوان یک اسطوره ملی یاد شده،  بدین صورت که 
جنگی میان ایران و توران آغاز می گردد و سپاه ایران در مازندران 
محاصره می گردد. نبرد میان آنان به نتیجه ای نمی رسد. ایران 
برای صلح پیشقدم می شود، توران نیز ضمن پذیرش آشتی برای 
جانب  به  ایرانیان  سپاه  از  تیری  پرتاب  پشنهاد  ایرانیان،  تحقیر 
اینگونه صورت می پذیرد  خاور برای تعیین مرز را می دهد. قرار 
که هرکجا تیر فرود آید مرز ایران و توران خواهد بود. آرش که 
بی نظیرترین کماندار عصر خود بود به میدان فراخوانده شد. وی 
می دانست که پهنای کشور ایران به نیروی بازو و پرش تیر او 
بسته است. پس آماده شد و گفت:  من تندرستم و نقصی ندارم، اما 
می دانم که چون تیر از کمان رها کنم، همه نیرویم با تیر از تنم 
بیرون خواهد رفت و جانم فدای ایران خواهد شد. آن گاه آرش 
تیرو کمان را برداشت و بر قله کوه دماوند برآمد و تیر را رها کرد 
تا در کنار رود جیحون بر درخت گردویی نشست. آنجا را مرز ایران 

و توران قرار دادند.
اما تیراندازی با کمان اگرچه در گذشته یک ابزار جنگی و وسیله 
ای برای شکار بوده اما امروزه، ورزشی است کم خطر، سرگرمی 
مفید برای همه سنین و آسان جهت یادگیری و باعث افزایش 
تمرکز و مهارت تعیین هدف می شود و این ورزش از ورزش های 
توصیه شده پیامبر اسلام نیز می باشد، حتی از سال 19۰۰ رسما 
وارد بازی های المپیک هم گردید، اوج حضور در المپیک هم به 
بازی های 199۶ آتلانتا برمی گردد که بیش از ۵۰ هزار تماشاچی 
از نزدیک و چندین میلیون نفر هم از طریق تلویزیون، زنده رقابت 

فینال را تماشا کردند.
با  مستقل  بصورت  تیروکمان  هیات   83 سال  از  نیز  گیلان  در 
سال 8۷  از  و  نمود  فعالیت  به  شروع  پور  گرجی  دکتر  مدیریت 
برعهده  چهارساله  دوره  دو  در  را  هیئت  مدیریت  پور  قلی  دکتر 
ابتدا به صورت  اواخر سال 9۵ مهرداد گسگری  اینکه  تا  داشت 
سرپرست و سپس در اردیبهشت ماه سال 9۶ رسما رییس هیات 
تیراندازی با کمان گیلان شد. ناگفته نماند در طول تمام این سالها 

گسگری به عنوان دبیر در هیات حضوری فعال داشته و حضور 
پزشکان در راس این هیات جهت استفاده از قدرت اسپانسرینگ 

آنها بوده است.
اما علیرغم استقلال 1۵ ساله هیات تیروکمان در گیلان، خانواده 
این رشته چندان گسترده نیست، و حتی اگر به سایت فدراسیون 
مراجعه کنید از بین حدود 3۵۰ ورزشکار رنکینگ دار تنها نام ۵ 
گیلانی در میانه جدول وجود دارد، گسگری در گفتگو با خط اول 
دلیل این عدم استقبال را گران بودن لوازم این رشته می داند و 
می گوید: متاسفانه ابزار مورد نیاز این رشته وارداتی است و باتوجه 
ارز،  نرخ  برابری  چندین  افزایش  و  کشور  اقتصادی  وضعیت  به 
تجهیزات رشته تیروکمان، بسیار گران تر از قبل شد به طوریکه 
الان یک کمان تمرینی تقریبا بیست میلیون تومان هزینه بر می 

دارد و یک بسته تیر هفت میلیون تومان ارزش دارد.
وی به نکته جالب دیگری نیز اشاره کرد، گسگری گفت: قیمت 
بالای تیرها باعث شده ورزشکار بیش از اینکه موقع تیراندازی 
حواسش به سیبل و هدف باشد، بیشتر نگران این است که تیرش 
به خطا نرود تا یک تیر گران قیمت را از رده خارج نشود، بنابراین 
گران بودن این رشته باعث شده اولا استقبال به این رشته کم شود 
و در ثانی تمرکز اندک علاقمندان به این رشته نیز به جهت حفظ 

و حراست از تیر و کمان بهم بریزد.
رییس هیات تیراندازی با کمان ادامه داد: با همه این احوال هرگز 
از وظیفه ای که بر دوشمان بود غافل نشده ایم و در تمام این 
سالها به طور مرتب در لیگ برتر کشور حضور داشته ایم و حتی 
سال گذشته توانستیم برای نخستین بار قهرمان کامپوند آقایان در 

لیگ برتر و نایب قهرمان ریکرو بانوان شویم.
قهرمانی،  بحث  روی  تمرکز  برتر،  لیگ  در  مستمر  حضور  وی 
ارتقای همگانی را  برگزاری دوره های آموزشی و استعدایابی و 
از مهمترین بحث های هیات تیراندازی با کمان استان گیلان 
دانست و گفت: بلاشک در مسیر دستیابی به اهدافمان کسی که 
بیش از همه یاریگرمان بود خانم بخشی مدیرکل جوان ورزش و 

جوانان استان بود که جای تقدیر و تشکر دارد.
این هیات داشته  به فعالیت های  آماری  اینکه نگاهی  برای  اما 
گیلان  کمان  با  تیراندازی  هیات  روابط عمومی  مدیر  از  باشیم، 
جویای پاسخ شدیم؛ شیده هادی نژاد نیز به خبرنگار ما گفت: ما 
بیش از پنجاه مربی فعال در سطح استان داریم که آقایان محمد 
جواد تقوی سرمربی سابق تیم ملی نوجوانان و جوانان با مدرک 
درجه دو بین المللی و سید هادی میرکریمی با مدرک درجه یک 
نیز مهسا  ما  فعال  داور  بین ۵۰  از  آنها هستند.  معتبرترین  ملی 
منشی و نازنین کیومرثی با مدرک درجه یک ملی از داوران خوب 

به قضاوت های مختلف کشوری  روند که  به شمار می  استان 
دعوت می شوند.

هادی نژاد آمار ورزشکاران سازمان یافته هیات تیراندازی با کمان 
گیلان را اندکی کمتر از دویست نفر اعلام کرد و گفت: باید در نظر 
داشته باشیم که اغلب علاقمندانی که به این رشته ورود می کنند 
بیمه شده رشته دیگری هستند و یا اینکه اغلب داوران و مربیان ما 

همچنان در زمره ورزشکاری نیز حضور دارند.
وی از زهرا کوشا که به اردوی تیم ملی ریکرو بانوان دعوت شد، 
امیر ابوالحسنی که عنوان سوم جوانان ایران را بدست آورد، سهند 
دروگر که نایب قهرمان کامپوند کشور شد و پرهام محمدی نایب 
قهرمان جام شکوفه های کشور، به عنوان برترین ورزشکاران این 
رشته نام برد و گفت: محمد آشنا، سعید هودنه، محمدرضا علی 
بخشی و رامین رحیمی پور از دیگر کمانداران گیلانی رنکینگ 

دار هستند.
هادی نژاد با بیان اینکه از معدود استانهایی هستیم که همیشه در 
لیگ برتر حضور داریم، افزود: تیم کامپوند آقایان با حمایت شرکت 
ویلانج و تیم ریکرو بانوان گیلان نیز با حمایت شهرداری رشت 

هر ساله در لیگ برتر حضور دارند.
این مسئول هیات تیراندازی با کمان گیلان از هیات رودسر به 
عنوان هیات برتر استان نام برد و گفت: در شهرستانهای رشت، 

انزلی، لاهیجان، تالش، شفت، خمام، صومعه سرا و آستانه اشرفیه 
نیز هیات تیراندازی با کمان فعال است.

وی نبود یک سالن تخصصی سرپوشیده را از مهمترین مشکلات 
حال  در  گفت:  و  برشمرد  گیلان  استان  در  تیروکمان  ورزش 
حاضر سایت تخصصی یادگار امام رشت زیر نظر هیات و سایت 
تخصصی ۷۰ متر در مجموعه ورزشی شهدای منظریه با مشارکت 
تنها  شهرداری داشته های ما هستند که بخاطر روباز بودنشان 
نیمی از سال را می توانیم از آن برای آموزش بهره بگیریم و اگر بنا 
به برگزاری مسابقات باشد، از زمین های فوتبال کمک می گیریم. 
ناگفته نماند شهرداری یک سایت تخصصی ۷۰ متر دیگر نیز در 

بوستان کتاب رشت در حال راه اندازی دارد.
با کمان گیلان، حضور  تیراندازی  روابط عمومی هیات  مسئول 
در مسابقات مختلف قهرمانی کشور و انتخابی تیم ملی، برگزاری 
سه دوره دانش افزایی، برگزاری مسابقات استانی تحت عناوینی 
چون جام رمضان، جام کارگر، جام فجر و ... و شرکت در نمایشگاه 
توانمندی های ورزش استان را از فعالیت های این هیات در سال 
گذشته برشمرد و گفت: توجه به بحث استعدادیابی و همگانی و 
حتی شرکت در برنامه های فرهنگی نیز از جمله فعالیت هایی بود 
که فراموش نشد. ضمنا سایت تیرو کمان رشت واقع در مجموعه 
آموزش  جهت  منظم  بطور  رشت  گلسار  امام  یادگار  ورزشی 

روزها  تمامی  در  رسمی  و  مجرب  مربیان  داشتن  با  یادگیری  و 
برای بانوان و آقایان، باز و پذیرش می نماید و همچنین جهت 
استعدادیابی نونهالان و نوجوانان زیر 1۴ سال به صورت رایگان 

آماده پذیرش می باشد.
در  و گفت:  اشاره کرد  نیز  تقویم سال 98 هیات  به  نژاد  هادی 
راستای برنامه های آموزشی بنا داریم ضمن برگزاری دوره های 
مختلف، از پایان نامه های دانشجویی مرتبط با تیروکمان نیز چه 
با  مرتبط  کتاب  ترجمه یک  کنیم،  حمایت  معنوی  چه  و  مادی 
تیراندازی با کمان، برگزاری سمینار جایگاه ورزش 3D در جذب 
توریسم، و برگزاری کارگاه هایی با موضوع تغذیه و بدنسازی در 
تیروکمان نیز از دیگر برنامه های آموزشی هیات در سال جدید 

است.
وی ادامه داد: چند سالی است که تدریس واحد درسی تیراندازی 
با کمان در دانشگاه های آزاد رشت و تالش و لاهیجان آغاز شده 
است و قصد داریم این مهم را به دیگر دانشگاه ها نیز سرایت 
دهیم، همچنین علاوه بر سایت تخصصی ۷۰ متر بوستان کتاب 
در رشت در شهرهای لاهیجان و شفت و بندرانزلی نیز بنا داریم 

سایت های اختصاصی راه اندازی کنیم.
در سال  برنامه هیات  با کمان مهمترین  تیراندازی  این مسئول 
جدید را سرپوشیده کردن سایت تخصصی یادگار امام عنوان کرد 
و گفت: امیدواریم در سال 98 این اتفاق بیفتد و گیلان صاحب 
یک سالن سرپوشیده تیراندازی با کمان شود تا بتواند در تمام طول 

سال برنامه های آموزشی را داشته باشد.
وی به رشته نوپای کمان سنتی نیز اشاره کرد و گفت: توجه به 
بحث همگانی برای فدراسیون خیلی مهم بوده از همین رو رشته 
کمان سنتی را راه اندازی کردند که در واقع یک کمان بسیار ساده 
مانند کمان های اولیه است، یکی از ویژگی های جالب این رشته 
ورزشی آن است که هر فرد با لباس محلی و خاص منطقهٔ خود 
این مهم عقب  از  نیز  تواند در مسابقه شرکت  کند. گیلان  می 
نیفتاده و ضمن تشکیل کمیته کمان سنتی در هیات، مسابقاتی را 
نیز برگزار کرده و در مسابقات قهرمانی کشور هم شرکت نموده 
میزبان مسابقات کمان سنتی  ماه  تیر  در  داریم  ایم، حتی قصد 

قهرمانی کشور در رودسر باشیم.
پی نوشت: در بحبوحه گفتگو با ارکان هیات تیراندازی 
با کمان گیلان بوده ایم که بازرسان فنی و مالی اداره 
کل ورزش و جوانان استان گیلان جهت بازدید از تنها 
روباز رشت، در محل هیات حاضر  تیراندازی  سایت 
شدند و پس از بازدید، قول های مساعدی در خصوص 

سرپوشیده کردن این سایت تیراندازی داده اند.

محوریت جمعیت هلال احمر در تمام حوادث
: تاکید کرد  استاندار گیلان 

سقفی برای تیر و کمان گیلان 


